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DOTAZNÍK PRO NOMINOVANOU KANDIDÁTKU NA FUNKCI 

KOMISAŘKY 

Hadja LAHBIBOVÁ 

Připravenost a řešení krizí, Rovnost 

 

1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařkou a jsou obzvláště 

relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 

přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů a začleňovat 

jej do všech oblastí politik Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 

či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Velkou část svého pracovního života jsem věnovala cestování po světě, zejména do zemí v krizových situacích 

nebo zemí zasažených válkou (Afghánistán, Blízký východ, Demokratická republika Kongo), abych se naučila 

klást ty správné otázky a získala tak vhled a informace. V roce 2022 jsem měla příležitost pomoci některé otázky 

zodpovědět a své zkušenosti z dotčených míst zúročit ve prospěch Belgie jako ministryně zahraničních věcí a 

evropských záležitostí.  

 

Můj mandát byl přinejmenším náročný a byl poznamenán řešením četných krizí a válek – mimo jiné na Ukrajině 

a na Blízkém východě – a závažných přírodních katastrof, jako bylo zemětřesení v Turecku a Sýrii. 

 

Jako předsedkyně belgické struktury B-FAST pro rychlou reakci na krize a katastrofy v zahraničí jsem ve 

spolupráci se svými kolegy z příslušné vlády koordinovala poskytování pomoci při mimořádných událostech a 

vysílání odborníků na podporu postiženého obyvatelstva. Provedla jsem reformu B-FAST, jejímž cílem bylo 

posílit strukturu a připravit ji na budoucí výzvy.  

 

Tyto krize si vyžádaly rozsáhlou konzulární práci na pomoc našim belgickým a evropským občanům, přičemž 

zvláštní pozornost byla věnována nejzranitelnějším osobám. 

 

Je zřejmé, že těchto krizí, ať už klimatických, humanitárních nebo zdravotních, bude v nadcházejících letech 

neustále přibývat, a to jak v Evropě, tak mimo ni.  

 

Pokud ve mě vložíte svou důvěru a stanu se komisařkou, přispěji k ochraně Evropanů tím, že je budu lépe 

připravovat na to, aby mohli předvídat krize, předcházet jim nebo na ně účinně reagovat, a zároveň budu 

prosazovat naše hodnoty ve zbytku světa a podporovat obyvatele v nouzi, a to v souladu se zásadami 

mezinárodního práva a mezinárodního humanitárního práva.  

 

Připravit Evropskou unii na to, aby společně čelila přírodním katastrofám, jako jsou katastrofy způsobené 

člověkem, konflikty i krize, znamená posílit hodnoty a zásady, na nichž naše Unie spočívá. Znamená to pomáhat 

budovat solidárnější a spravedlivější svět, Unii, která chrání své občany a poskytuje jim stejná práva a příležitosti. 

Celý svůj život jsem bojovala proti předsudkům, mimo jiné proto, že jsem se nezřídka já sama stávala jejich obětí. 

Vím, do jaké míry je diskriminace někdy nevědomá a zákeřná. Řešení všech forem diskriminace napříč společností 

i všemi odvětvími je podle mého názoru nejlepším způsobem, jak bojovat proti nerovnostem.  

 

Jsem naprosto přesvědčena o tom, že společnost oproštěná od jakékoli diskriminace je jediným základem, jenž by 

každému – bez ohledu na původ či postavení – umožnil vést nezávislý, svobodný život a plně využít svůj potenciál. 

Během každé své mise ve světě jsem vždy dbala o spolupráci s organizacemi občanské společnosti na prosazování 

rovnosti a práva každého jednotlivce na to, být sám sebou. 
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Jako ministryně zahraničních věcí jsem hrdá především na to, že jsem mohla podpořit afghánské ženy při 

naplňování jejich touhy po svobodě a že jsem pomohla zviditelňovat práva LGBTIQ v zemích, kde jsou pochody 

hrdosti stále zakázány.  

 

Tento závazek potrvá i během mého funkčního období komisařky pro rovnost. Společně s ostatními komisařkami 

a komisaři budu usilovat o začlenění hlediska rovnosti a genderového hlediska do unijních politik, právních 

předpisů a programů financování. Já sama půjdu příkladem a zajistím, aby se v oblasti řešení krizí a připravenosti 

přihlíželo k rovnosti a genderovému hledisku a reakce na krize tak byly účinnější a inkluzivnější. 

 

V neposlední řadě chci zmínit, že jsem během belgického předsednictví Rady Evropské unie měla tu čest podílet 

se na bezproblémové spolupráci se všemi úrovněmi veřejné správy a jsem přesvědčena o tom, že naše vnímavost 

k diverzitě je silnou stránkou naší Unie. Belgie plně převzala úlohu nestranného zprostředkovatele, což nám 

umožnilo uzavřít sedmdesát legislativních návrhů ve spolupráci se všemi zúčastněnými stranami, včetně 

Evropského parlamentu.  

 

Jsem přesvědčena, že díky svým zkušenostem a dovednostem budu moci přispět k obecnému evropskému zájmu. 

Společně můžeme vybudovat Evropu, která bude schopna rychle a účinně reagovat na krize a odstranit překážky 

a bojovat proti nerovnostem, s nimiž se naši občané stále potýkají.  

 

Během své kariéry jsem vždy kladla velký důraz na spolupráci s mládeží, neboť politiky, které dnes formujeme, a 

rozhodnutí, jež přijímáme, budou mít dopad na jejich budoucnost. Proto pro mě bude na prvním místě dialog s 

občany a zúčastněnými stranami a aktivní spolupráce s mladými lidmi prostřednictvím každoročních dialogů o 

politice mládeže. Těším se, že první z nich proběhne během mých prvních 100 dnů ve funkci. 

 

 Potvrzuji svůj závazek plně dodržovat čl. 17 odst. 3 SEU a články 245 a 339 SFEU. Zavazuji se informovat 

předsedkyni Komise o jakékoli situaci, která by mohla vést ke střetu zájmů při výkonu mých úředních povinností, 

a slibuji, že nepřijmu žádné pokyny ani instrukce jakékoli vnější strany. 

 

Mé prohlášení o zájmech stanovené v kodexu chování komisařů je úplné a veřejně přístupné a podle potřeby bude 

aktualizováno. V tomto ohledu se rovněž zavazuji dodržovat povinnosti transparentnosti stanovené v kodexu 

chování, pokud jde o setkávání pouze s těmi organizacemi nebo osobami samostatně výdělečně činnými, které 

jsou zapsány v rejstříku transparentnosti.  

 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 

nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 

ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 

a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 

budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

Budu-li ve funkci komisařky pro připravenost a řešení krizí a pro rovnost potvrzena, převezmu plnou politickou 

odpovědnost za poslání, které mi bude svěřeno v mém pověřovacím dopise, a v souladu s politickými směry nově 

zvolené předsedkyně. Jedná se o portfolio, které hluboce souzní s mými osobními hodnotami, a jsem odhodlána 

tyto povinnosti plnit s nasazením. Patří k nim rovněž plné a transparentní jednání s vámi – Evropským 

parlamentem.  

 

Evropský parlament považuji za zásadního partnera a svou úlohu chápu jako součást průběžného a transparentního 

dialogu s vámi – jeho poslankyněmi a poslanci. Budu-li ve funkci potvrzena, mezi mé priority bude patřit 

pravidelné informování Parlamentu o legislativních činnostech v mé působnosti, diskuse a zodpovídání následných 

otázek týkajících se politik spadajících do mé pravomoci. Jsem přesvědčena, že parlamentní dohled má zásadní 

význam pro zajištění odpovědnosti a legitimity, a jsem plně odhodlána tuto zásadu dodržovat. 

 

V souladu s politickými směry nově zvolené předsedkyně se budu aktivně účastnit plenárních zasedání a schůzí 

výborů a budu udržovat rovněž neformální kontakty. Zajistím konzistentní tok informací pro předsedy příslušných 

parlamentních výborů a budu podporovat spolupráci s cílem zajistit účinnou kontrolu a vzájemný přínos. 



 – 3 –  

Parlamentní výbory budou vždy úzce zapojeny do všech významných změn v oblastech mé pravomoci. Budu s 

Evropským parlamentem rovněž úzce spolupracovat za účelem zajištění včasné reakce na jeho usnesení podle 

článku 225 Smlouvy o fungování EU. 

 

Odcházející Komise již rozpracovala mnoho legislativních i nelegislativních iniciativ. Budu-li ve své funkci 

potvrzena, chtěla bych se během svého mandátu zaměřit na jejich provedení. Jsem přesvědčena, že Parlament 

může skutečně přispět k zajištění toho, aby občané a podniky v praxi čerpali výhody z politik a právních předpisů 

EU. 

 

Pokud jde o oblast připravenosti a řešení krizí, budu-li ve funkci komisařky potvrzena, bude k mé úloze patřit 

posilování schopnosti EU účinně a včas reagovat na krize. Mám v plánu rozvíjet přístup zohledňující všechna 

rizika a celou společnost a spolupracovat s příslušnými výbory a jednotlivými poslanci EP na dosažení cíle, jímž 

je skutečná Unie připravenosti.  

 

Kromě toho přikládám velkou hodnotu zásadě kolektivního rozhodování v rámci sboru komisařů a pevně věřím, 

že můžeme posílit přítomnost a vliv EU na globální scéně, a to nejen v oblasti řešení krizí, připravenosti a reakce 

na ně, ale – v souladu s mým portfoliem – také při prosazování rovnosti a humanitárních zásad na celém světě se 

silným zaměřením na nestabilní společnosti. 

Interinstitucionální spolupráce má zásadní význam pro hladké fungování systému EU, jakož i pro účinnost a 

legitimitu jejích rozhodovacích procesů. Můj přístup bude vycházet ze zásad otevřenosti, vzájemné důvěry a 

pravidelné výměny informací, které budou základem mé práce s ostatními orgány EU. Mým cílem je zajistit účinné 

partnerství ve službách evropským občanům. 

 

Uznávám zásadní význam transparentnosti v legislativním procesu EU a budu plně dodržovat velmi vysoké 

standardy Komise pro setkávání se zástupci zájmových skupin. Proto budeme o těchto setkáních pravidelně 

zveřejňovat informace a zajistíme, aby Parlament i naši občané byli řádně informováni. 

 

Otázky Výboru pro rozvoj 

3. Nedostatek finančních prostředků na humanitární pomoc 

Jaká konkrétní opatření přijmete s cílem řešit prohlubující se nedostatek finančních prostředků na humanitární 

pomoc, mimo jiné v rámci ročních a víceletých rozpočtů EU? Jaké konkrétní kroky učiníte, aby se za pomoci 

strategické koordinace s členskými státy provedly závěry Rady o řešení nedostatku finančních prostředků na 

humanitární pomoc, zejména pokud jde o vytváření inovativních modelů financování této pomoci a o 

„spravedlivější rozdělení odpovědnosti dárců“, včetně nových a potenciálních dárců a podobně smýšlejících 

partnerů? Jak konkrétně hodláte „vypracovat strategičtější přístup k humanitárním dodavatelským řetězcům“ a 

co konkrétně znamená „podporovat společný přístup a úspory nákladů“? Jaké kroky s ohledem na humanitární 

zásady podniknete, aby prostředky z humanitárního rozpočtu EU nebyly přerozděleny na jiné politické nebo 

hospodářské účely? Bude zaveden mechanismus, v jehož rámci se bude sledovat účinnost přidělování finančních 

prostředků na humanitární pomoc a míra dosažení zamýšlených výsledků? Jak hodláte zvýšit procentní podíl 

humanitární pomoci, která bude co nejpřímější cestou poskytována místním subjektům? 

 

Počet lidí v nouzi neustále roste. Řešení této výzvy vyžaduje společné úsilí na různých úrovních, jak je uvedeno 

ve sdělení z roku 2021 „Humanitární činnost EU: Nové výzvy, stejné zásady“. Toto sdělení navrhuje řadu opatření 

k řešení nedostatku finančních prostředků na humanitární pomoc, včetně rozšíření základny zdrojů, podpory 

příznivějšího prostředí pro humanitární partnery, řešení základních příčin krizí, snížení humanitárních potřeb a 

posílení účinného a efektivního poskytování humanitární pomoci v rámci přístupu „tým Evropa“. 

Pokud budu ve funkci komisařky potvrzena, najdete ve mně neúnavnou zastánkyni humanitární činnosti EU a jsem 

si jista, že se budu moci spolehnout na trvalou podporu Evropského parlamentu a Rady v průběhu celého funkčního 

období. Přední dárce by měl jít příkladem a nikoho neopomíjet. Můžete si být jisti, že pokaždé, když to humanitární 

situace bude vyžadovat, budu usilovat o využití veškeré kapacity všech dostupných zdrojů. Posílím nástroje EU 

pro reakci na mimořádnou humanitární situaci, aby bylo zajištěno, že máme k dispozici správný druh prostředků, 

znalostí a expertízy, abychom se přizpůsobili novým skutečnostem.  

Zejména budu členské státy vybízet, aby dodržovaly dobrovolný cíl vyčlenit na humanitární pomoc 0,07 % 

hrubého národního důchodu (tj. 10 % oficiální rozvojové pomoci). Mezi členskými státy EU se výše příspěvků 

značně liší, což vlastně oslabuje nejen humanitární dopad Evropy, ale i její váhu při prosazování toho, aby třetí 
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země své příspěvky navýšily. Jsem odhodlána sledovat pokrok členských států v tomto ohledu a povedu pravidelné 

diskuse na politické úrovni, aby byla zajištěna strategická koordinace na úrovni EU i na celosvětové úrovni 

(např. na Evropském humanitárním fóru).  

Budu s vámi, jakožto parlamentní složkou rozpočtového orgánu, v této ústřední otázce spolupracovat. Budu počítat 

s vaší podporou v této věci, abychom společně přesvědčili vlády a vnitrostátní parlamenty, aby na humanitární 

pomoc poskytly příslušné finanční prostředky.  

Musíme usilovat o širší mezinárodní dárcovskou základnu. Jsem přesvědčena, že toho lze dosáhnout tím, že 

budeme tuto myšlenku vytrvale a společně prosazovat, zejména ve skupině G20 a u dalších mezinárodních 

partnerů v poskytování pomoci.  

Kromě veřejného dárcovství budu pracovat na účinnějším zapojení soukromého sektoru. Cílem je nejen 

prozkoumat, jak by mohl doplňovat financování humanitární pomoci, ale také posílit pověst podniků EU jako 

zastánců sociální odpovědnosti podniků.  

Kromě financování humanitární pomoci je stejně důležité pracovat na snižování humanitárních potřeb 

(např. prosazováním lepšího dodržování mezinárodního humanitárního práva, zvyšováním připravenosti na 

katastrofy a anticipačních opatření a posilováním odolnosti nestabilních zemí) a zvyšovat účinnost a účelnost 

pomoci, kterou poskytujeme.  

V tomto duchu a v souladu se svým pověřovacím dopisem budu zejména rozvíjet strategičtější přístup k 

humanitárnímu dodavatelskému řetězci. Budu například povzbuzovat humanitární partnery, aby společně 

pořizovali dodávky základní materiální pomoci, podporovali připravenost a optimalizaci zásob, sdružovali 

dopravní řešení, sdíleli odborné znalosti a využívali společné digitální nástroje. Společné zadávání veřejných 

zakázek sníží vysoké ceny vyvolané hospodářskou soutěží o omezené zdroje. Díky sdílení informací o zásobách 

se budou správné věci nacházet na správném místě pro konkrétní krizi. Sdružení dopravních řešení sníží náklady 

na dopravu a omezí zpoždění při dodávkách. Ekologičtější reakce by mohla zahrnovat používání recyklovaných 

položek a řádné systémy nakládání s odpady. Jedná se o několik příkladů toho, jak může strategický přístup k 

humanitárnímu dodavatelskému řetězci a logistice přinést úspory nákladů a zvýšit zaměření na příjemce a zajistit 

účinné řízení rozpočtu. 

Kromě toho budu v návaznosti na dosud vykonanou práci nadále posilovat nástroje EU pro reakci na mimořádnou 

humanitární situaci s cílem zaplnit operační mezery a usnadnit rychlé poskytování humanitární pomoci lidem v 

nouzi.  

Důležité je, že pokud budu ve funkci komisařky potvrzena, zajistím, aby finanční prostředky EU na humanitární 

pomoc byly i nadále přidělovány v souladu s humanitárními zásadami, na základě potřeb a podle spolehlivé 

metodiky založené na důkazech. Moderní a posílený rozpočet EU by měl být více zaměřen na oblasti, kde jsou 

opatření EU nejvíce zapotřebí, a měl by být využíván pružně. Pod mým vedením se bude humanitární pomoc EU 

řídit výhradně pomocí lidem v nouzi. Monitorování a hodnocení bude mít i nadále zásadní význam pro zajištění 

odpovědnosti, účinnosti i účelnosti humanitárních intervencí EU.  

Vzhledem k významu kvalitního financování pro zajištění účinné a účelné humanitární činnosti nám cílenější a 

posílený rozpočet EU pomůže řešit humanitární potřeby a zajistit kontinuitu provozu v případě vleklých krizí. 

V souladu se závazky EU přijatými v rámci tzv. „Velké dohody (Grand Bargain)“ budu i nadále podporovat 

program lokalizace. V úzké spolupráci s našimi prováděcími partnery (včetně OSN, mezinárodních organizací a 

nevládních organizací) a v souladu se stávajícím právním rámcem budu i nadále pracovat na zvýšení podílu 

finančních prostředků EU určených na humanitární pomoc co nejvíce přímo místním organizacím, například 

podporou společně financovaných fondů podle zemí. Budu rovněž důsledně podporovat budování kapacit místních 

partnerů a prosazovat jejich začlenění a zapojení do celého humanitárního cyklu, od připravenosti na katastrofy a 

anticipačních opatření, přes posuzování potřeb, stanovení priorit a navržení fáze reakce až po sdílení znalostí a 

účast v koordinačních mechanismech, jak je uvedeno v nedávno vydaném dokumentu Komise nazvaném „Pokyny 

pro rovnocenná partnerství s místními respondenty v humanitárním prostředí“. 

 

 

 



 – 5 –  

4. Propojení humanitární pomoci, rozvoje a míru  

Jaké kroky učiníte za účelem posílení koordinace, spolupráce a soudržnosti mezi unijními opatřeními v oblasti 

rozvoje, humanitární pomoci a upevňování míru, mimo jiné mezi všemi aktéry EU, a za účelem spolupráce s 

místními komunitami, organizacemi občanské společnosti a dalšími zúčastněnými stranami na rozvoji strategií, 

které cílí na propojení humanitární pomoci, rozvoje a míru? Vypracujete společně s komisařem pro mezinárodní 

partnerství a všemi příslušnými útvary Komise v rámci „celoevropského přístupu k otázce nestability“ politické 

pokyny a konkrétní mechanismy určené k tomu, aby rozvojové úsilí pomohlo řešit základní příčiny nestability a 

zvyšovat odolnost komunit, aby tak bylo dosaženo udržitelných výsledků, jichž nelze docílit pouze humanitární 

činností? Jak hodláte měřit úspěšnost těchto snah? Budete se v tomto ohledu zasazovat o navýšení investic do 

preventivních opatření a jste odhodlána spolupracovat s komisařem pro mezinárodní partnerství na rozvoji 

společné politiky EU na poli odolnosti vůči změně klimatu, se zvláštním zaměřením na nestabilní a konfliktní 

situace?  

Vezmeme-li v úvahu šíři Vám přiděleného portfolia a rostoucí počet humanitárních krizí, jak hodláte zajistit, aby 

byla věnována dostatečná pozornost vnějšímu rozměru humanitární pomoci a humanitární diplomacie, a zejména 

pak „zapomenutým krizím“? Jakými opatřeními podpoříte dodržování mezinárodního humanitárního práva a úctu 

k němu?  

 

Problémy, zejména v případě vleklých krizí, jsou natolik závažné, že humanitární subjekty nemohou jednat 

samostatně. Zásadní význam má záchrana životů, ale EU musí rovněž přispět k řešení konfliktů, řešení politického 

napětí, obnově sociální soudržnosti, snižování environmentálních rizik a zvyšování odolnosti a bezpečnosti.  

V dnešních složitých krizích nemají opatření v oblasti prevence, pomoci a obnovy jasnou lineární posloupnost, ale 

často jsou zapotřebí souběžně. To vyžaduje odhodlání všech reagovat na humanitární potřeby soudržným a 

kooperativním způsobem, vytvářet dostatečné finanční prostředky a řešit zranitelnost, ale také řešit základní 

příčiny nestability a konfliktů a připravit půdu pro stabilitu a trvalá řešení. 

Je rovněž nezbytné zaměřit se na budování odolnosti a předcházení konfliktům. To přináší obyvatelstvu obrovské 

výhody, neboť se tak omezuje dopad krize, usnadňuje upevňování míru a přechod od krize k rozvoji. K dosažení 

tohoto cíle je zásadní, aby existovaly společné přístupy k posuzování zranitelnosti a potřeb.  

Budu-li ve funkci komisařky potvrzena, budu v rámci celé Komise usilovat o integrovaný přístup k nestabilitě, 

zejména prostřednictvím společné analýzy a strategie reakce. Úzkou spoluprací mimo jiné s vysokou 

představitelkou/místopředsedkyní a komisařem odpovědným za mezinárodní partnerství můžeme zajistit rychlou 

reakci na humanitární krize, přispět k účinnému řízení mezinárodních partnerství a řešit základní příčiny nestability 

a konfliktů s cílem omezit humanitární potřeby. Tato strategie zajistí soulad mezi globální tvorbou politik, 

zapojením regionů a reakcí jednotlivých zemí. Budu se zasazovat o rychlou a účinnou reakci EU na krize 

mobilizací všech dostupných nástrojů a sladěním politik pro okamžité, krátkodobé potřeby a dlouhodobá opatření 

a zajištěním koordinace s členskými státy EU. Samozřejmě musíme zajistit odpovědnost za naše kroky a sledovat 

dosažený pokrok. V rámci nestability by se proto mělo rovněž počítat s monitorovacím mechanismem, který by 

pravidelně posuzoval naši angažovanost a v případě potřeby navrhoval úpravy. Za tímto účelem hodlám aktivně 

spolupracovat s kolegyněmi a kolegy z ostatních útvarů a orgánů EU (ESVČ, Rady a Evropského parlamentu). 

Budu pracovat na navýšení investic do připravenosti na katastrofy a anticipačních opatření a budu spolupracovat 

s příslušnými útvary Komise při provádění plánu pro přizpůsobení se změně klimatu s cílem posílit odolnost vůči 

změně klimatu se zvláštním zaměřením na nestabilní oblasti a oblasti zasažené konflikty. V tomto rámci budeme 

hledat způsoby, jak lépe spolupracovat a současně zvyšovat naše společné investice do připravenosti na katastrofy 

a anticipačních opatření soudržným a koordinovaným způsobem a zajistit, aby naše investice byly odolné vůči 

změně klimatu, přičemž se zaměříme na ty nejzranitelnější osoby. 

Budu rovněž nadále podporovat úsilí OSN o propojování humanitární, rozvojové a mírotvorné činnosti na 

systémové úrovni, aby to mělo dopad nad rámec financování EU.  

Ráda bych vás ujistila, že obsah portfolia, které mi bylo nabídnuto, je pro mě zdrojem velké hrdosti. Chápu ho 

také jako příležitost, abych se zaměřila na vytváření synergií mezi různými oblastmi práce, které jsou všechny 

motivovány duchem a hodnotou solidarity. Humanitární pomoc pro mě bude i nadále klíčovou prioritou po celou 

dobu mého mandátu, už jen proto, že to vyžaduje velmi neutěšená celosvětová humanitární situace. 

Z pohledu komisařky odpovědné za humanitární pomoc neexistuje nic jako „zapomenutá krize“. V tomto duchu 
se budu snažit vyčlenit nejméně 15 % původního rozpočtu na humanitární pomoc na krize, které nejsou v centru 
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mezinárodní pozornosti. Zanedbávání bezprostředních potřeb v těchto krizích by zhoršilo utrpení a oslabilo 

lidskou důstojnost. Doufám, že pokud EU tento závazek zachová a bude se o něj zasazovat, budou tohoto příkladu 

následovat další dárci. 

Mezinárodní humanitární právo je i nadále důležitější než kdy jindy a představuje zásadní ochranu civilistů 

postižených ozbrojenými konflikty. V posledních letech se bohužel porušování mezinárodního humanitárního 

práva stalo spíše pravidlem než výjimkou, což mělo zásadní důsledky pro civilní obyvatelstvo a civilní 

infrastrukturu a bránilo tomu, aby se humanitární pomoc dostala k lidem v nouzi, a vedlo k rostoucímu počtu obětí 

mezi humanitárními pracovníky. Proto se domnívám, že musíme zdvojnásobit naše úsilí a spojit síly v prosazování 

toho, aby se mezinárodní humanitární právo dodržovalo. To má rovněž zásadní význam pro zajištění 

mezinárodního řádu založeného na pravidlech a pro pomoc při řešení rostoucích humanitárních potřeb.  

Budu usilovat o další posílení mezinárodního humanitárního práva jako politické priority, abychom mohli plně 

využít síly EU a posílit humanitární diplomacii EU a přístup „tým Evropa“. V tomto ohledu hodlám společně s 

vysokou představitelkou Komise pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku vypracovat plán, který zvýší dopad 

našich intervencí, a zaměřím se na mezinárodní humanitární právo, ochranu civilního obyvatelstva v konfliktech 

a přístup k humanitární pomoci. EU a její členské státy musí vystupovat důrazněji. Ujišťuji vás, že budu důrazně 

vystupovat proti porušování mezinárodního humanitárního práva bez ohledu na to, kde k němu dojde, ale budu 

také podporovat opatření, která napomáhají jejich prevenci. Jsem odhodlána prosazovat mezinárodní humanitární 

právo společně s členskými státy EU prostřednictvím diplomatických misí a akcí na vysoké úrovni na 

mnohostranných fórech a na Evropském humanitárním fóru. Jsem rovněž odhodlána pokračovat v úzké spolupráci 

s Mezinárodním výborem Červeného kříže v oblasti prevence a podpory dodržování mezinárodního humanitárního 

práva. Během svého mandátu budu podporovat opatření, která posilují monitorování mezinárodního 

humanitárního práva a napomáhají náležitě podloženému prosazování zájmů.  

Využívání humanitární diplomacie není pro EU nic nového pod sluncem. Jsme již velmi aktivní v úsilí o 

prosazování zájmů a diplomacii s cílem zajistit přístup k humanitární pomoci do oblastí konfliktů a předcházet 

porušování mezinárodního humanitárního práva, jako je používání hladovění jako válečné zbraně nebo ochrana 

humanitárních a zdravotnických pracovníků před útoky. Nové výzvy však vyžadují silnější a koordinovanější 

přístup. Ráda bych dosáhla systematičtějšího a koordinovanějšího přístupu všech příslušných aktérů EU. Těším se 

přitom na spolupráci s členskými státy a Evropským parlamentem na zajištění důrazného přístupu týmu Evropa k 

otázce, která je pro život mnoha lidí naprosto zásadní. 

 

5. Nedostatek potravin a podvýživa 

Jakým způsobem posílíte unijní mechanismy pro reakci na mimořádné události s cílem řešit problém hladu a 

podvýživy, stejně jako dopady změny klimatu? Vzhledem k ničivému dopadu ruské agrese vůči Ukrajině na vývoz 

ukrajinského obilí, jak konkrétně hodláte zajistit, že obilí z Ukrajiny bude nadále možné vyvážet do rozvojových 

zemí, aby se zabránilo prohloubení celosvětového nedostatku potravin? Jakými dlouhodobými opatřeními, kromě 

okamžitých reakcí na mimořádné události, navrhujete řešit základní příčiny nedostatku potravin a podvýživy v 

rámci širší rozvojové politiky a v úzké spolupráci s našimi mezinárodními partnery? Jak zejména hodláte 

spolupracovat s ESVČ a členskými státy na tom, aby se zintenzivnilo úsilí EU o předcházení změně klimatu a 

hladomoru vyvolanému konflikty a aby se účinněji vyvozovala odpovědnost v situacích, kdy je hlad používán jako 

válečná zbraň? 

EU je jedním z předních humanitárních dárců a potravinová pomoc a nutriční podpora je hlavním druhem potřeb 

řešených prostřednictvím humanitární pomoci EU. Jen za poslední dva roky vyčlenila EU více než 1,7 miliardy 

EUR na humanitární pomoc v oblasti potravin a výživy, přičemž se zaměřila na nejpotřebnější země, zejména v 

subsaharské Africe. 

Potřeby se však neustále zvětšují: nedostatek potravin se v posledních letech dramaticky zvýšil a je na rekordní 

úrovni v důsledku konfliktů a nejistoty, zhoršujícího se dopadu změny klimatu a hospodářského útlumu a dopadu 

útočné války Ruska proti Ukrajině, to celé v kontextu rostoucí chudoby a nerovnosti. Proto je pravděpodobné, že 

zachování odpovídající úrovně pomoci v oblasti potravin a výživy zůstane v nadcházejících letech zásadní, a já 

jsem odhodlána zajistit, aby EU v této oblasti jednala, jak je třeba. Samotné financování však nestačí. Jsem 

přesvědčena, že musíme podporu v oblasti potravin a výživy poskytovat účinněji, lepším zacílením a větším 

využíváním peněžité pomoci, neboť je důstojnější, levnější a přispívá k odolnosti místních ekonomik. Měli 

bychom rovněž využívat digitální nástroje a podporovat anticipační opatření. 
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Humanitární pomoc samozřejmě nemůže sama o sobě vyřešit problém hladu. Musíme zaujmout transformační 

přístup, který integruje mír, prevenci a rozvoj spolu s rozsáhlým mimořádným úsilím o prolomení začarovaného 

kruhu nedostatku potravin a podvýživy. Zintenzivním úsilí o posílení spolupráce a koordinace mezi aktéry v oblasti 

humanitární pomoci, rozvoje a budování míru, jakož i s vysokou představitelkou Komise pro zahraniční věci a 

bezpečnostní politiku a komisařem pro mezinárodní partnerství s cílem řešit základní příčiny i důsledky 

potravinových krizí. Potravinová pomoc musí být kombinována s dlouhodobějšími investicemi do udržitelné 

zemědělské a potravinářské produkce, do systémů včasného varování s cílem zmírnit dopad klimatu na produkci 

potravin, jakož i se silným diplomatickým úsilím o řešení konfliktů, což je jedna z hlavních příčin nedostatku 

potravin.  

V této souvislosti budu na úrovni EU, a jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise, spolupracovat s dalšími členy 

sboru komisařek a komisařů na komplexním přístupu k nestabilitě [viz také otázka číslo 4] s cílem zajistit 

odpovídající investice do vytváření potravinových systémů odolných vůči změně klimatu a nadále se šířeji 

zasazovat, a to i vůči členským státům, o to, aby tato otázka byla i nadále prioritou veškeré potravinové pomoci 

EU. Zavazuji se rovněž k tomu, že budu intenzivněji realizovat strategii reakce „týmu Evropa“ z roku 2022 na 

celosvětový nedostatek potravin a usilovat o to, aby útvary EU i členské státy dosáhly společných výsledků pro 

humanitární a rozvojové subjekty.  

Mimo EU zajistím trvalé zapojení do globálních platforem a iniciativ v oblasti potravinového zabezpečení, jako 

je Globální síť pro potravinové krize, za účelem dodržování mezinárodního humanitárního práva a plného 

provádění rezoluce Rady bezpečnosti OSN č. 2417, která odsuzuje hladovění jako válečnou zbraň. Budu i nadále 

zvyšovat povědomí veřejnosti a prosazovat odpovědnost v situacích, kdy je hladovění používáno jako válečná 

zbraň, a dodržování mezinárodního humanitárního práva. Toto úsilí o prosazování zájmů bude rovněž zahrnovat 

spolupráci s vysokou představitelkou Komise pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku a členskými státy s cílem 

zajistit, aby se udělalo maximum pro zajištění souladu v této problematice, a bude rovněž součástí mého přístupu 

k humanitární diplomacii [viz také otázka číslo 4].  

Potřebujeme přístup k humanitární pomoci a musíme zajistit, aby potravinové zabezpečení bylo i nadále prioritou. 

Ruská invaze na Ukrajinu výrazně zhoršila celosvětovou krizi v oblasti potravinového zabezpečení tím, že zvýšila 

ceny a narušila trhy. Od roku 2022 mají trasy solidarity EU a ukrajinský černomořský koridor z roku 2023 zásadní 

význam pro udržení ukrajinského vývozu potravin a stabilizaci světových cen. EU se musí i nadále zasazovat o 

toto úsilí. Zároveň musíme zajistit, aby se potraviny dostaly k těm, kdo je nejvíce potřebují, bez ohledu na jejich 

zdroj. Za tímto účelem budu i nadále podporovat účinnou potravinovou pomoc s využitím nejlepších přístupů pro 

každou situaci.  

S cílem řešit tyto výzvy a zajistit, aby humanitární pomoc v oblasti potravin a výživy, kterou poskytuje EU, 

odpovídala potřebám, hodlám během prvních měsíců svého mandátu aktualizovat hlavní směry humanitární 

politiky EU týkající se potravinové pomoci. 

 

Otázky Výboru pro životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost potravin  

6. Jak plánujete zajistit v rámci stávajícího a nadcházejícího VFR dostatečné zdroje na zdokonalení krizového 

řízení a krizové připravenosti? Jak zajistíte rovný přístup k nezbytným finančním prostředkům pro regiony a 

komunity, které čelí častým přírodním katastrofám, např. přírodním požárům a suchu? Jaká konkrétní opatření 

navrhnete ke zvýšení připravenosti na krize, zejména za pomoci mechanismu civilní ochrany Unie (UCPM), 

Střediska pro koordinaci odezvy na mimořádné události (ERCC) a mechanismu RescEU? Jaký je konkrétní 

harmonogram těchto opatření, včetně revize mechanismu UCPM? Plánujete vytvoření trvalejšího souboru zdrojů 

pro reakci na různé druhy katastrof, podobně jako je tomu u stálé záchranné flotily pro hašení lesních požárů? 

Můžete podrobněji popsat povahu evropského mechanismu civilní obrany a vysvětlit jeho interakci s mechanismem 

UCPM? Jak budete podporovat spolupráci mezi členskými státy za účelem posílení připravenosti na rizika a 

mimořádné situace v oblasti bezpečnosti a zdraví?  

Vzhledem k nárůstu extrémního počasí a měnící se povaze bezpečnostních hrozeb v EU je klíčové, aby EU 

vypracovala komplexnější a integrovanější přístup k řízení rizik a krizí.  

Pokud budu ve funkci komisařky potvrzena, budu řídit vypracování a provádění ambiciózní unijní Strategie Unie 

připravenosti v úzké spolupráci se svými kolegyněmi a kolegy z Komise, přičemž budu mimo jiné vycházet ze 
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zvláštní zprávy bývalého finského prezidenta Niinistöho o civilní a obranné připravenosti. Mám v úmyslu předložit 

tuto strategii na začátku příštího funkčního období. 

Naše Strategie Unie připravenosti by se mohla řídit širokou definicí „připravenosti“, která by rovněž zahrnovala 

koncepce budování odolnosti a řízení rizik katastrof, čímž by poskytla zastřešující strategický a meziodvětvový 

přístup ke zvládání katastrof a krizí v nadcházejících letech. Cílem této strategie by mohl být: 1) přístup 

zohledňující všechna rizika: přechod od reaktivního k aktivnímu způsobu řešení krizí na úrovni EU; 2) přístup 

založený na meziresortní spolupráci: komplexnější a integrovaný přístup k řešení krizí v Evropě napříč odvětvími 

a úrovněmi správy a 3) celospolečenský přístup: širší rozvoj kultury připravenosti a odolnosti v Evropě.  

Důležitými prvky této komplexní unijní Strategie Unie připravenosti budou mechanismus civilní ochrany Unie 

(UCPM), jeho Středisko pro koordinaci odezvy na mimořádné události (ERCC), jakož i jeho zásoby v systému 

RescEU, neboť jsou to dobře zavedené, spolehlivé a vysoce funkční nástroje sloužící členským státům k prevenci 

katastrof a mimořádných událostí, přípravě na ně a reakci na ně.  

Proto v rámci evropské Strategie Unie připravenosti plánuji přezkoumat možnou potřebu navrhnout revizi 

mechanismu civilní ochrany Unie a jeho složek ERCC a RescEU.  

Ukázalo se, že ERCC je obzvláště úspěšné při koordinaci poskytování pomoci reagující současně na dlouhé, složité 

a meziodvětvové krize (např. COVID-19 a ruská útočná válka proti Ukrajině, konflikt na Blízkém východě) a na 

krize způsobené změnou klimatu (přírodní požáry, povodně nebo bouře). Budu-li ve funkci komisařky potvrzena, 

budu dále pracovat na posílení ERCC v této úloze krizového koordinačního centra EU a na posílení jeho kapacit 

předvídat krize, připravit se na ně a reagovat na ně. V rámci časového plánu to bude priorita. 

RescEU, vůbec první evropská strategická zásoba kapacit civilní ochrany, je klíčovou součástí mechanismu civilní 

ochrany Unie a prokazuje solidaritu EU v praxi. Je nezbytné tuto strategickou rezervu zachovat a v případě potřeby 

ji dále posílit. Zároveň bychom měli zachovat silný systém vzájemné pomoci mezi členskými státy, který nyní 

zahrnuje dobrovolný „Evropský soubor civilní ochrany“, podporu vzájemné výměny odborných znalostí a další 

nástroje pro budování kapacit. 

Zachování a doplňování stávajících zásob v systému rescEU je mou prioritou. Vzhledem k rychle rostoucím 

klimatickým a bezpečnostním rizikům budu navíc úzce spolupracovat s členskými státy na dalším rozšiřování 

zásob v systému rescEU, například v oblasti hašení lesních požárů, energetického vybavení, lékařských 

protiopatření nebo kapacit pro zdravotní evakuaci a přístřeší. Stejně tak se budeme muset zabývat rozvojem nových 

kapacit pro nově se objevující hrozby na úrovni EU. To by mohlo posílit připravenost EU čelit širší škále scénářů 

katastrof, včetně selhání infrastruktury, konfliktních situací a hybridních hrozeb. Touto otázkou se budu podrobněji 

zabývat v rámci práce na Strategii Unie připravenosti. 

Klíčovým rozměrem této strategie bude navíc rozvoj evropského mechanismu civilní obrany. Domnívám se, že 

tato iniciativa je příležitostí k odstranění stávající významné mezery, pokud jde o zapojení občanů a komunit do 

posilování jejich vlastní odolnosti, jakož i aktivní účast v oblasti civilně-vojenské spolupráce. Naši občané, 

nevládní organizace a soukromý sektor jsou klíčovými partnery při posilování odolnosti naší společnosti. Diskuse 

o moderní koncepci civilní obrany již začala probíhat v několika členských státech. Na základě těchto úvah chci 

společně s členskými státy a Evropským parlamentem dále rozvíjet odolnost společnosti v celé Unii. 

Aby bylo možné stavět na stávajících strukturách, které se úspěšně osvědčily, a zabránit další roztříštěnosti 

systému krizového řízení, bude vývoj mechanismu civilní obrany úzce propojen se stávajícími strukturami, jako 

je mechanismus civilní ochrany Unie a Středisko pro koordinaci odezvy na mimořádné události, a bude je 

doplňovat. 

Konkrétně v oblasti zdravotní bezpečnosti budu pracovat pod vedením výkonné místopředsedkyně odpovědné za 

portfolio Lidé, dovednosti a připravenost a v úzké spolupráci s komisařem pro zdraví a dobré životní podmínky 

zvířat s cílem posílit zdravotní připravenost a schopnost reakce v oblasti zdraví v EU, zejména prostřednictvím 

nové strategie na podporu dostupnosti lékařských protiopatření proti hrozbám pro veřejné zdraví a širší strategie 

EU pro vytváření zásob. Budeme rovněž nadále usnadňovat spolupráci mezi členskými státy a podporovat je s 

cílem zajistit vysokou úroveň připravenosti na vnitrostátní úrovni. Plán Unie pro zdravotní krize a pandemie (dále 

jen „plán Unie pro prevenci, připravenost a reakci“) má být přijat v prvních měsících fungování nové Komise a 

zajistí spolupráci mezi členskými státy v oblasti prevence, připravenosti a, co je důležité, během reakce na vážné 
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přeshraniční zdravotní hrozby. Každý rok bude projednán s členskými státy a pravidelně aktualizován, aby 

zohledňoval neustále se měnící formy hrozeb.  

Spolupráce mezi členskými státy v oblasti vážných přeshraničních zdravotních hrozeb probíhá prostřednictvím 

Výboru pro zdravotní bezpečnost, který je a zůstane ústředním prvkem našeho rámce připravenosti a reakce v 

oblasti zdraví. Budu podporovat úsilí o další posílení nástrojů připravenosti na krize a pravidelně je testovat. Mezi 

tyto nástroje patří systém včasného varování a reakce EU (EWRS), který zajišťuje 24 hodin denně 7 dní v týdnu 

varování před vznikem nebo rozvojem vážných přeshraničních zdravotních hrozeb, referenční laboratoře EU pro 

veřejné zdraví, které mohou poskytovat podporu při rychlém odhalování biologických hrozeb, a pracovní skupina 

EU pro zdraví.  

Čeká nás návrh budoucího víceletého finančního rámce a jeho nástrojů. Budu chtít zajistit, abychom i nadále 

budovali pevnější přístup k evropskému krizovému řízení a civilní připravenosti a přešli od reakce k proaktivní 

připravenosti.  

 

7. Váš pověřovací dopis obsahuje řadu ambiciózních kroků, které si kladou za cíl rozšířit kapacitu pro řešení krizí. 

Pokud jde konkrétně o připravenost na mimořádné situace v oblasti zdraví, jak plánujete překonat problémy s 

financováním v souvislosti s nedávnými rozpočtovými škrty v dalších programech, jako je EU pro zdraví a Horizont 

Evropa, a obtíže, které představují navzájem si odporující politické priority, které již ovlivnily opatření a projekty, 

jež má GŘ HERA realizovat? Jak hodláte s ohledem na tuto skutečnost posílit připravenost na mimořádné situace 

v oblasti zdraví a jak plánujete financovat tato opatření v budoucnu? Máte v úmyslu rozšířit kapacitu úřadu HERA, 

a pokud ano, jakým způsobem? Můžete konkrétně uvést, jak se má rozvíjet širší strategie EU pro vytváření zásob? 

Jak zajistíte, aby plánovaná strategie připravenosti a strategie pro vytváření zásob udržovaly rovnováhu mezi 

dostatečnými rezervami a tím, aby nedocházelo k nedostatku zásob v členských státech a dalších zemích, včetně 

globálního Jihu? 

Po koronavirové pandemii podpořila EU členské státy v jejich úsilí o posílení připravenosti v oblasti zdravotní 

bezpečnosti a odolnosti systémů zdravotní péče. Řešení této výzvy si vyžádalo bezprecedentní koordinaci a 

finanční podporu. 

Na úrovni EU byl jako základní kámen obnovené dynamiky politiky v oblasti zdravotní bezpečnosti a 

připravenosti a evropské zdravotní unie zřízen dosud největší a nejambicióznější finanční program EU zaměřený 

výhradně na zdraví EU4Health. Významná část jeho rozpočtu byla věnována na ochranu lidí před vážnými 

přeshraničními zdravotními hrozbami a na podporu zdravotní připravenosti, zejména na zlepšení vnitrostátních 

systémů dohledu (přibližně 85 milionů EUR) a na řešení antimikrobiální rezistence (50 milionů EUR). Investice 

do opatření v oblasti zdravotní připravenosti a celkové odolnosti systémů zdravotní péče by měly být na 

vnitrostátní i evropské úrovni považovány za investice, a nikoli za náklady. Kromě toho byly mobilizovány 

finanční prostředky z programu EU4Health, aby bylo možné rychle reagovat na další nově se objevující problémy, 

včetně globálních zdravotních výzev, jako je vypuknutí epidemie opičích neštovic v Africe, a zlepšit zdravotní 

péči pro ukrajinské uprchlíky a vysídlené osoby. 

Pokud jde o financování, při uplatňování parametrů stávajícího víceletého finančního rámce zajistím maximální 

využití každého dostupného eura. 

Pokud jde o připravenost na krize a reakci na ně, je úkolem úřadu HERA posílit připravenost a reakci EU v oblasti 

zdraví, mimo jiné tím, že přispěje k zajištění dostupnosti lékařských protiopatření v případě potřeby. Budu-li ve 

funkci potvrzena, budu spolupracovat se všemi ostatními příslušnými komisařkami a komisaři na vypracování 

ambiciózní strategie na podporu přístupu k lékařským protiopatřením a jejich dostupnosti od včasného odhalování 

hrozeb až po vývoj nových lékařských protiopatření, jejich výrobu ve velkém objemu a jejich rychlé nasazení v 

celé Evropě i mimo ni. 

Tuto novou strategii lékařských protiopatření považuji za příležitost nabídnout komplexní přístup, od posuzování 

hrozeb až po podporu výzkumu, rozšíření výroby v dobách krize a vytváření zásob. V rámci přípravy na chemické, 

biologické, radiologické a jaderné hrozby (CBRN) a na základě širší strategie vytváření zásob by se využily 

nástroje, jako je společné zadávání veřejných zakázek. Kromě toho budu při přípravě budoucí Strategie Unie 

připravenosti čerpat z odborných znalostí úřadu HERA, a to zcela komplementárně s ostatními portfolii Komise. 

V neposlední řadě budou rovněž velmi důležité přípravné práce úřadu HERA na aktu o kriticky důležitých léčivých 

přípravcích s cílem zabránit jejich nedostatku pro odvrácení zdravotních krizí v důsledku tohoto kritického 
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nedostatku. Pokud budu ve své funkci potvrzena, budu na těchto aspektech velmi úzce spolupracovat s komisařem 

pro zdraví a dobré životní podmínky zvířat.  

Jedním z klíčových ponaučení z koronavirové pandemie je význam rychlého nasazení základního zdravotnického 

materiálu v dobách krize. Nikdo není v bezpečí, dokud nejsou v bezpečí všichni. To bylo důvodem pro vytvoření 

první celounijní zásoby kritických zdravotnických prostředků prostřednictvím zásob v systému rescEU v roce 

2020. Od té doby vzniklo v systému rescEU mnoho dalších zásob. Je nanejvýš důležité, aby EU a členské státy 

nadále investovaly do zajištění vhodných lékařských protiopatření ve vhodných množstvích. Musíme však 

racionalizovat naše financování na dobře zacílené strategické priority.  

 

Budu-li ve své funkci potvrzena, hodlám úzce spolupracovat s ostatními komisaři na vypracování rozsáhlé 

strategie EU pro vytváření zásob. Tato strategie dále posílí naši kapacitu pro vytváření zásob na úrovni EU a 

podpoří vytváření zásob na vnitrostátní úrovni, posílí plánování, navrhování a uplatňování zásob, aby bylo možné 

rychlé zavedení lékařských protiopatření v případě mimořádných situací v oblasti veřejného zdraví. Budu 

podporovat pečlivou a úzkou koordinaci s členskými státy s cílem zabránit nekoordinovaným řešením v souvislosti 

se strategickými inventáři, jež by vedla k nerovnováze a zvýšila by riziko nedostatků v členských státech a třetích 

zemích. Jsem odhodlána posílit náš mechanismus krizového řízení a reakce, abychom pokračovali v přechodu od 

reakce k proaktivní připravenosti. 

 

V zájmu posílení zdravotní bezpečnosti EU bychom rovněž měli posílit vazby s našimi globálními partnery s cílem 

posílit celosvětovou zdravotní bezpečnost, a to s využitím unijního přístupu „tým Evropa“, který byl testován 

během koronavirové pandemie a v nedávné době během krize opičích neštovic. Ve spolupráci se svými 

kolegyněmi a kolegy v Komisi bych proto i nadále přispívala k posílení globální struktury připravenosti a reakce 

na mimořádné situace v oblasti zdraví, která by byla rovněž utvářena v kontextu WHO prostřednictvím 

mezinárodních zdravotnických předpisů a plánované protipandemické dohody. 

 

8. Jaké konkrétní kroky učiníte pro to, aby opatření pro předcházení katastrofám byla začleněna do ostatních 

unijních politik? Pokud jde o četnost extrémních povětrnostních jevů, které jsou způsobeny změnou klimatu, jaké 

synergie mohou podle Vás vzniknout mezi mechanismem civilní ochrany Unie a budoucím plánem pro 

přizpůsobení se změně klimatu? Jaká konkrétní opatření plánujete ve prospěch členských států, které čelí velkému 

suchu? Jakým způsobem zajistíte, aby připravenost a adaptace na klimatická rizika byla rovněž odpovídajícím 

způsobem začleněna do politiky EU v oblasti zemědělství a potravinářství? 

Význam prevence katastrof se zvyšuje s rostoucími a hmatatelnějšími dopady a náklady změny klimatu. Pokud 

budu ve funkci komisařky potvrzena, budu se v rámci příští Komise angažovat ve skutečně všezahrnujícím 

přístupu v tomto ohledu, který je v konečném důsledku rovněž ústředním bodem budoucí Unie připravenosti. 

Budu podporovat společné politické cíle v oblasti předcházení katastrofám, zejména v klíčových odvětvích. Mezi 

klíčové iniciativy v tomto ohledu patří Evropský plán pro přizpůsobení se změně klimatu, Iniciativa pro 

vodohospodářskou odolnost a Vize pro zemědělství a potraviny.  

Přizpůsobení se změně klimatu znamená proaktivní zavádění opatření, která omezují destruktivní potenciál 

zvýšených klimatických rizik. Budu proto plně podporovat zajištění toho, aby každá investice byla koncipována 

tak, aby byla strukturálně odolná vůči budoucím katastrofám souvisejícím s klimatem. Kromě toho budu 

podporovat „inteligentní“ prevenci, která naší společnosti a občanům přináší i hospodářské a sociální výhody. To 

zahrnuje mimo jiné politiky EU v oblasti zemědělství a potravinářství. Budu se samozřejmě snažit zajistit, aby se 

mechanismy solidarity v rámci mechanismu civilní ochrany Unie zabývaly také klimatickými hrozbami.  

Všichni jsme byli svědky nedávných dramatických povodní ve střední Evropě, požárů a rostoucího sucha v jižní 

Evropě, které opět prokázaly klíčovou úlohu koloběhu vody při zvládání rizik katastrof a naléhavou potřebu 

posílené prevence při řešení rizik souvisejících s vodou. Budu připravena podpořit práci na evropské strategii pro 

odolnost v oblasti vody, kde bude zapotřebí přístup založený na připravenosti. Stejně tak budu spolupracovat se 

svými kolegy a kolegyněmi v Komisi na podpoře přizpůsobení se změně klimatu a přispívat k práci na plánu pro 

přizpůsobení se změně klimatu. Budu se rovněž zabývat podporou toho, aby udržitelnost našeho zemědělství a 

potravinářského odvětví zahrnovala aspekty odolnosti vůči katastrofám.  
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Otázky Výboru pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní věci 

9. Připravenost  

Jednou z priorit Vašeho portfolia bude připravenost na krize a jejich řešení, a to v souvislosti s novými hrozbami 

hybridních útoků s vnitřním i vnějším rozměrem, které ohrožují nejen fungování naší kritické infrastruktury a 

základních veřejných služeb, ale také bezpečnost a blahobyt našich občanů, stejně jako naši hospodářskou stabilitu 

a prosperitu. V tomto ohledu budete mít na starost dohled nad vypracováním a prováděním strategie Unie 

připravenosti, jejímž možným vyústěním v budoucnu je přijetí aktu o připravenosti Unie. Jaké kroky podniknete k 

vypracování této strategie? Jak zajistíte, aby byly do této strategie plně zapojeny různé úrovně veřejné správy, 

soukromý sektor i občanská společnost, a to s náležitým respektem k pravomocem členských států? Jak hodláte v 

naší veřejné diskusi posílit kulturu připravenosti EU?  

Pokud budu ve funkci komisařky potvrzena, budu vývoj a provádění ambiciózní unijní Strategie Unie 

připravenosti řídit v úzké spolupráci se svými kolegyněmi a kolegy v Komisi, vysokou představitelkou Komise a 

členskými státy. Budu vycházet mimo jiné ze zvláštní zprávy bývalého finského prezidenta Niinistöho o civilní a 

obranné připravenosti. 

S ohledem na stávající evropskou situaci v oblasti krizového řízení, s novými a stupňujícími se vnitřními a vnějšími 

bezpečnostními hrozbami a rostoucím dopadem změny klimatu představuje Strategie Unie připravenosti klíčový 

nástroj pro vytvoření společné vize týkající se účinné připravenosti našich společností, občanů a kritické 

infrastruktury, neboť se jedná o klíčovou podmínku pro zajištění naší hospodářské stability a prosperity. 

Strategie Unie připravenosti uzná význam jednotného trhu, který významně přispívá k HDP EU a má dopad na 

téměř 450 milionů občanů. Nedávné krize ukázaly, jak zranitelný může být jednotný trh v případě narušení a do 

jaké míry je evropské hospodářství odkázáno na dobře fungující jednotný trh. Akt pro odolnost a mimořádné 

situace na vnitřním trhu (IMERA), formálně podepsaný v říjnu 2024, poslouží jako základ pro fungování 

jednotného trhu během krize a zajistí volný pohyb zboží, služeb a osob. IMERA zajistí společná cvičení s 

členskými státy pro rozsáhlé simulace krizí, která zajistí připravenost na scénáře, které by mohly narušit jednotný 

trh. Správní rada IMERA, která je odpovědná za správu a strategický dohled, usnadní spolupráci mezi členskými 

státy, Komisí a Evropským parlamentem. Kromě toho mohou zapojit i zúčastněné strany z odvětví, včetně malých 

a středních podniků, aby se zajistilo, že podniky mohou přispívat k opatřením v oblasti připravenosti a mít z nich 

prospěch. 

Naše Strategie Unie připravenosti se bude řídit širokou definicí „připravenosti“, která by rovněž zahrnovala 

koncepce budování odolnosti a řízení rizik katastrof, čímž by poskytla zastřešující strategický přístup ke zvládání 

katastrof a krizí v nadcházejících letech. Tato strategie by se mohla zaměřit na integrovaný přístup zohledňující 

všechna rizika, přístup založený na meziresortní spolupráci a celospolečenský přístup.  

1. Integrovaný přístup zohledňující všechna rizika: přechod k aktivnějšímu způsobu řešení krizí na úrovni EU – 

protože katastrofy a krize jsou stále složitější, vyskytují se současně a prohlubují se a kaskádově se vyskytují 

v různých odvětvích a na různých úrovních správy. V zájmu lepšího porozumění těmto katastrofám a krizím 

a jejich předvídání v budoucnu zajistím posílení kapacit v oblasti strategického výhledu, předvídání, analýzy 

rizik, včasného varování, odhalování a analýzy. Kromě toho budu spolupracovat se svými kolegyněmi a 

kolegy v Komisi na dalším začleňování řízení a prevence rizik a přizpůsobení se změně klimatu do klíčových 

odvětví evropské společnosti a hospodářství; členské státy a místní orgány musí lépe využívat stávající 

regionální fondy a fondy soudržnosti ke zvýšení úrovně své připravenosti.  

2. Přístup založený na meziresortní spolupráci: komplexnější a integrovanější přístup k řešení krizí v Evropě – 

protože v případě komplexní katastrofy nebo krize musí různé složky správy, od regionální až po vnitrostátní 

a evropskou úroveň, bezproblémově spolupracovat na ochraně občanů. Rovněž posoudím, zda jsou zapotřebí 

právní předpisy týkající se připravenosti EU, které by mohly podpořit stanovení společných norem a pokynů 

a co nejúčinněji sladit úsilí EU a členských států.  

3. Celospolečenský přístup: širší zavedení kultury připravenosti a odolnosti v Evropě – protože zajištění 

kolektivní připravenosti je možné pouze za aktivního zapojení všech příslušných zúčastněných stran, včetně 

soukromého sektoru, průmyslu a podniků, ale také vědecké obce, a především místních komunit a našich 

občanů.  

V současné době „polykrize“ je v našem společném zájmu komplexní přístup k připravenosti EU. Vynasnažím se 

úzce spolupracovat s členskými státy s cílem podpořit je při posilování jejich vnitrostátních politik a operací v 

oblasti řešení krizí a získat jejich podporu pro nezbytnou práci na úrovni EU.  
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10. Antidiskriminační a další právní předpisy v oblasti rovnosti 

Jakým způsobem budete řešit nedostatky v současné unijní antidiskriminační legislativě a jak zajistíte účinné 

prosazování právních předpisů EU proti rasismu a diskriminaci? Co uděláte pro posílení práv příslušníků menšin? 

Jaké jsou Vaše plány, pokud jde o prolomení patové situace v Radě při projednávání horizontální 

antidiskriminační směrnice, a jaké jsou Vaše záměry ohledně stávajícího návrhu, vezmeme-li v úvahu postoj 

Parlamentu? Jak hodláte odblokovat návrh na rozšíření seznamu unijních trestných činů o nenávistné verbální 

projevy a trestné činy z nenávisti a jaké další kroky proti těmto trestným činům učiníte? Jak budete monitorovat 

provádění směrnice o potírání násilí na ženách a domácího násilí v souladu s Istanbulskou úmluvou? Plánujete 

předložit návrh na změnu působnosti této směrnice, kterým by do ní byla vložena definice znásilnění založená na 

absenci souhlasu? Podpoříte výslovné rozšíření současného seznamu unijních trestných činů, o nichž hovoří 

článek 83 SFEU, o „genderově podmíněné násilí“? Jaká další opatření proti těmto druhům násilí, včetně 

genderově podmíněného kybernetického násilí, máte v plánu přijmout? Jaká je Vaše strategie proti kyberšikaně a 

jak budete – v souvislosti s online hrozbami – přistupovat k ochraně dětí a dalších zranitelných skupin na internetu, 

zejména pokud jde o klamavé prvky (dark patterns/deceptive designs), o návykový design a o obsah vytvořený 

umělou inteligencí? 

Jak bude vypadat Vaše spolupráce s ostatními komisaři v této oblasti, zejména s komisařem pro vnitřní věci a 

komisařem pro demokracii, spravedlnost a právní stát?  

V posledních letech bylo dosaženo významného pokroku při posilování celkového právního rámce EU v oblasti 

rovnosti a boje proti diskriminaci. Přijetí směrnice o rovném zacházení by nicméně zaplnilo velkou zbývající 

mezeru v antidiskriminačních právních předpisech EU tím, že by chránilo každého v naší společnosti mimo oblast 

zaměstnání, na kterou se již právní předpisy EU vztahují, před diskriminací na základě náboženského vyznání 

nebo víry, zdravotního postižení, věku nebo sexuální orientace. Jsem pevně odhodlána zajistit, aby jednání o tomto 

komplexním návrhu zůstala prioritou nadcházejícího mandátu, a to s ohledem na pokračující podporu ze strany 

Evropského parlamentu. Nedávný pokrok, jehož bylo dosaženo v Radě za belgického předsednictví, se stal silným 

impulsem pro další kroky vpřed. Budu úzce spolupracovat s předsednictvími Rady a využiji veškerého svého úsilí 

k podpoře práce v Radě s cílem dosáhnout požadované jednomyslnosti.  

Účinné provádění a prosazování pravidel rovnosti je i nadále výzvou. Politické směry jasně stanoví, že provádění 

by mělo být hlavní prioritou, a to zejména v oblasti rovnosti. Důležitý je dopad našich pravidel na jednotlivce. 

Pokud tedy ve funkci budu potvrzena, využiji dialogy o provádění se zúčastněnými stranami stanovené v 

politických směrech k diskusi o pokroku a určení konkrétních problémů při provádění v praxi. Těším se na diskusi 

o výsledcích v Evropském parlamentu, abychom mohli společně pracovat na řešeních. Budu rovněž podporovat 

členské státy při provádění nových právních předpisů prostřednictvím seminářů a pokynů, které mohou pomoci 

vnitrostátním orgánům a zúčastněným stranám, jako jsou sociální partneři, uplatňovat pravidla v praxi. Existuje 

mnoho příkladů osvědčených postupů, které musíme propagovat. Budu pozorně sledovat provádění dvou nových 

směrnic o posílení orgánů pro rovné zacházení, které pomáhají obětem diskriminace.  

V příští zprávě o směrnici o rasové rovnosti a směrnici o rovnosti v zaměstnání, která má být předložena v roce 

2026, navrhnu zaměřit se konkrétně na sankce v případech diskriminace. Budu v této věci nadále spolupracovat s 

členskými státy, abych zajistila řádné uplatňování. V neposlední řadě využiji všechny pravomoci svěřené Komisi 

k zajištění řádného provádění acquis i příslušných rozsudků Soudního dvora. Pokud jde například o rovnost 

LGBTIQ osob, budu plně podporovat komisaře pro demokracii, spravedlnost a právní stát s cílem zajistit 

uplatňování rozsudků o uznávání manželství a rodičovství párů stejného pohlaví mezi členskými státy pro účely 

volného pohybu. 

Podobně, budu-li ve své funkci potvrzena, budu podporovat komisaře pro demokracii, spravedlnost a právní stát, 

pokud jde o zařazení nenávistných verbálních projevů a trestných činů z nenávisti na seznam „trestných činů EU“ 

v článku 83 Smlouvy o fungování Evropské unie, s cílem vyzvat Radu, aby požadované rozhodnutí Rady přijala 

jednomyslně. Ze specifického hlediska rovnosti zajistím, aby opatření zaměřená na boj proti nenávistným 

verbálním projevům a trestným činům z nenávisti měla významné místo ve strategiích Unie rovnosti po roce 2025, 

pokud jde o rovnost žen a mužů, boj proti rasismu a rovnost LGBTIQ osob. Budu se rovněž snažit řešit nenávistné 

verbální projevy a trestné činy z nenávisti namířené proti Romům a osobám se zdravotním postižením. Kromě 

toho, budu-li ve funkci potvrzena, budu úzce spolupracovat s komisařem pro vnitřní věci a migraci, abychom 

zajistili účinnou koordinaci mezi strategiemi Unie rovnosti a bojem proti antisemitismu a podporou židovského 

života a také bojem proti nenávisti vůči muslimům. 

Genderově podmíněné násilí je pro příliš mnoho lidí v EU stále ještě děsivou realitou a v naší společnosti by 

nemělo mít žádné místo. V posledních letech dosáhla EU pokroku v předcházení tomuto násilí, ochraně obětí a 
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trestání pachatelů, zejména přijetím směrnice o boji proti násilí páchanému na ženách a přistoupením EU k 

Istanbulské úmluvě. Klíčové bude nyní plné provedení této směrnice, která vyžaduje kriminalizaci mimo jiné 

genderově podmíněných nenávistných projevů na internetu a stanoví opatření pro prevenci, ochranu a podporu 

obětí a jejich přístup ke spravedlnosti. Budu podporovat členské státy při plnění jejich povinností týkajících se 

genderově podmíněného násilí obecně, a zejména úlohy souhlasu v sexuálních vztazích. 

Pokud jde o trestný čin znásilnění, vyjadřuji politování nad tím, že se ve směrnici o násilí páchaném na ženách 

nepodařilo dosáhnout shody na definici znásilnění založené na absenci souhlasu, jež by platila v celé EU. 

Empirické důkazy a současné veřejné případy ukazují, že definice založené na použití síly nebo hrozby jsou 

zastaralé a že je zapotřebí moderní definice založená na absenci souhlasu. Před přezkumem směrnice o násilí 

páchaném na ženách bychom se však měli nejprve zaměřit na její úplné a správné provedení. Budu v tomto směru 

komisaři pro vnitřní věci a migraci pomáhat při jednáních o směrnici o pohlavním zneužívání dětí, do nichž bude 

zahrnuta podobná definice. Podpora Parlamentu bude v této věci zásadní. K dalšímu posílení seznamu trestných 

činů EU by byla zapotřebí jednomyslnost Rady, stejně jako je tomu s návrhy ohledně nenávistných verbálních 

projevů a trestných činů z nenávisti. 

Je třeba podniknout řadu kroků k dalšímu boji proti kybernetickému násilí. Kromě provádění směrnice o násilí 

páchaném na ženách, která vyžaduje kriminalizaci nejběžnějších forem kybernetického násilí (sdílení intimních 

snímků bez souhlasu, včetně deepfakes vytvořených umělou inteligencí, kybernetického obtěžování, 

kybernetického pronásledování a misogynních nenávistných projevů na internetu), se vrhnu, budu-li ve své funkci 

potvrzena, do spolupráce s platformami sociálních médií na kodexu chování týkajícího se kybernetického násilí 

páchaného na ženách a dívkách, přispěji k akčnímu plánu proti kybernetické šikaně a k práci, kterou řídí komisařka 

pro mezigenerační spravedlnost, mládež, kulturu a sport. V neposlední řadě budu úzce spolupracovat s komisařem 

pro demokracii, spravedlnost a právní stát v oblasti bezpečnosti v politice, neboť kybernetická šikana, zejména 

kyberšikana na základě pohlaví, je klíčovým důvodem, proč ženy nevstupují do politiky nebo v ní nezůstávají. 

 

11. Strategie rovnosti, údaje o zdravotním postižení a rovnosti  

Jak plánujete spolupracovat s ostatními členy Komise ve snaze zajistit jednotnost strategií pro rovnost a jejich 

začlenění do různých unijních politik, ať už je to strategie LGBTIQ+, strategie EU pro rovnost pohlaví, strategie 

pro rovnost a začlenění Romů a akční plán a strategie EU proti rasismu? Plánujete, že při aktualizaci strategií 

pro rovnost a boj s diskriminací přijdete s novými legislativními návrhy? Co budete dělat pro to, aby EU zůstala 

bezpečným a inkluzivním prostorem pro všechny bez ohledu na sexuální orientaci a genderovou identitu? Můžete 

se zavázat, že v případě zhoršení situace budete využívat zrychlená řízení pro porušení povinností? Co hodláte 

učinit pro to, aby bylo možné shromažďovat údaje o rovnosti ve větším množství a vyšší kvalitě? Jaké kroky 

podniknete, aby byla v členských státech a unijních institucích provedena Úmluva OSN o právech osob se 

zdravotním postižením? Jaké kroky učiníte k tomu, aby se EU připojila k opčnímu protokolu k této úmluvě? 

Začleňování hlediska rovnosti není samo o sobě cílem, ale prostředkem k posílení základu spravedlivé a 

prosperující společnosti a díky čerpání ze všech jejích talentů konkurenceschopnějšího hospodářství a 

demokratické a bezpečné společnosti. Proto musíme i nadále kombinovat cílené iniciativy v oblasti rovnosti se 

začleňováním hlediska rovnosti, abychom dosáhli Unie rovnosti uvedené v mém pověřovacím dopise.  

V souladu se svým pověřovacím dopisem budu v případě svého jmenování řídit práci na začleňování rovnosti do 

politik, právních předpisů a programů financování EU. Budu plně využívat pracovní skupinu pro rovnost a její síť 

koordinátorů pro rovnost ve všech generálních ředitelstvích Komise a Evropské službě pro vnější činnost, která 

bude pokrývat všechny oblasti politiky EU. Všichni nominovaní kandidáti na komisaře či výkonného 

místopředsedu a všechny nominované kandidátky na komisařku či výkonnou místopředsedkyni se zavázali k 

začleňování hlediska rovnosti žen a mužů. Těším se na splnění tohoto pevného závazku prostřednictvím výměn se 

svými kolegyněmi a kolegy o začleňování rovnosti do jejich portfolií, zejména pokud jde o oboustranně výhodné 

příležitosti, které vznikají, je-li rovnost brána v potaz. Budu spolupracovat s komisařem pro rozpočet, boj proti 

podvodům a veřejnou správu, abychom zjistili, jak lze hledisko rovnosti nejlépe začlenit do programů financování. 

Jako inspirace může sloužit příklad z minulosti: pilotní projekt začleňování hlediska rovnosti žen a mužů do 

rozpočtu.  

Součástí tohoto projektu by měla být odborná příprava a informace v rámci celé Komise, se zaměřením na oblasti, 

jako je začleňování hlediska rovnosti žen a mužů, rovnost LGBTIQ osob nebo začleňování problematiky 
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zdravotního postižení. Na rozměr rovnosti se mohou užitečně zaměřit posouzení dopadů a hodnocení napříč 

oblastmi politiky EU. 

V příštím roce končí několik strategií a akčních plánů Unie rovnosti. Budu-li ve funkci potvrzena, zahájím 

okamžitě práci na nové strategii pro rovnost žen a mužů, na obnovené strategii pro rovnost LGBTIQ osob a na 

nové strategii proti rasismu. Budu-li ve funkci potvrzena, zajistím, aby navrhování nových strategií vycházelo z 

širokému konzultačního procesu zahrnujícího Evropský parlament, členské státy, občanskou společnost a další 

zúčastněné strany. Budu se zabývat tím, zda a jaká opatření jsou zapotřebí k odstranění zbývajících nedostatků 

nebo posílení stávajícího právního rámce, zejména pokud jde o rovný přístup mužů a žen ke zboží a službám a 

dopad nových právních předpisů o umělé inteligenci na nediskriminaci a rovnost. 

Pokud jde o bezpečnost LGBTIQ osob, budu usilovat o to, aby byla evropská společnost bezpečnější pro všechny 

lidi v celé jejich rozmanitosti. Budu-li ve funkci potvrzena, pečlivě posoudím, čeho bylo dosaženo, kde jsou 

zbývající nedostatky, a navrhnu cílená opatření na podporu práv LGBTIQ osob a vytvoření synergií s ostatními 

strategiemi v oblasti rovnosti. Navrhnu obnovenou strategii pro rovnost LGBTIQ osob, která se zaměří mimo jiné 

na zákaz konverzní terapie, a to při plném respektování pravomocí členských států. Existuje mnoho aspektů 

politiky, v nichž je třeba zohlednit zvláštní zájmy LGBTIQ osob, včetně obtěžování, práv dětí a duševního zdraví. 

Těším se na pokrok v těchto otázkách spolu s komisařkami a komisaři odpovědnými za tato portfolia.  

Vytváření, provádění a prosazování pravidel rovnosti a antidiskriminačních pravidel bude jádrem mé práce 

komisařky pro rovnost, budu-li ve funkci potvrzena. Budu jednat s členskými státy, v nichž existují nedostatky, a 

budu dohlížet na řádné provádění nedávno přijatých právních předpisů. Díky posíleným orgánům pro rovné 

zacházení budou mít pravidla EU v oblasti rovnosti a nediskriminace na vnitrostátní úrovni větší respekt. Bude-li 

to nezbytné a vhodné, navrhnu sboru komisařek a komisařů, aby vykonával pravomoci svěřené Komisi jakožto 

strážkyni Smluv, včetně řízení o nesplnění povinnosti.  

Plně souhlasím s tím, že potřebujeme přesnější a srovnatelnější údaje, které tvůrcům politik a veřejnosti umožní 

posoudit rozsah a povahu diskriminace a vybudovat si na pevném základě povědomí o trendech. Bylo dosaženo 

pokroku, mimo jiné prostřednictvím spolupráce s členskými státy a také prostřednictvím vnitrostátních statistik. 

Navrhnu, aby Komise při obnově strategií v oblasti rovnosti dále zvýšila své úsilí v oblasti údajů o rovnosti. Budu-

li ve funkci potvrzena, budu během svého mandátu spolupracovat v rámci Komise, s členskými státy, Agenturou 

EU pro základní práva (FRA) a Evropským institutem pro rovnost žen a mužů (EIGE), předsednictvími Rady, 

skupinou OSN Praia, organizacemi občanské společnosti a dalšími zúčastněnými stranami na získávání lepších 

údajů o rovnosti. 

Komise v současné době pracuje na zprávě o pokroku Strategie práv osob se zdravotním postižením na období 

2021–2030, v níž posuzuje její provádění, jakož i zbývající výzvy. Komise jakožto kontaktní místo EU v rámci 

Úmluvy OSN o právech osob se zdravotním postižením (UNCRPD) rovněž připravuje konstruktivní dialog o jejím 

provádění v EU. Tyto postupy velmi napomáhají zjišťování zbývajících nedostatků a v případě potřeby aktualizaci 

cílů a opatření strategie. Ne všechny členské státy k opčnímu protokolu k Úmluvě OSN o právech osob se 

zdravotním postižením přistoupily. Návrh rozhodnutí Rady o přistoupení EU k opčnímu protokolu byl Radě 

předložen v roce 2008. Zavazuji se, že zajistím, aby Komise pozorně sledovala pokrok týkající se přistoupení 

členských států k tomuto opčnímu protokolu.  

Budu-li ve své funkci potvrzena, jednou z mých prvních priorit by bylo odstranění zbývajících nedostatků a 

přispění k bezbariérové Evropě pro osoby se zdravotním postižením. Klíčovými oblastmi, jimž je třeba věnovat 

pozornost, budou i nadále zaměstnanost, nezávislý život, přístupnost a začleňování problematiky zdravotního 

postižení do všech oblastí politiky. 

 

Otázky Výboru pro práva žen a rovnost pohlaví: 

12. Jaké jsou Vaše hlavní prioritní oblasti ve vztahu k připravovanému plánu pro práva žen a k obnovené strategii 

EU pro rovnost žen a mužů a jaká konkrétní opatření hodláte přijmout pro jejich realizaci? Jaký vztah budou tato 

opatření mít k jiným strategickým dokumentům? Jak hodláte dosáhnout toho, aby práva žen a rovnost žen a mužů 

patřily ve Vašem portfoliu a v celé nové Komisi k prioritám a byla jim věnována náležitá pozornost, a jak budete 

organizovat a zajišťovat spolupráci s komisařem pro spravedlnost a s GŘ JUST? Co plánujete učinit pro to, aby 

byl zachován mezioborový přístup v oblasti zdraví a vzdělávání resp. dodávek zboží a poskytování služeb, a jak 

takový přístup začleníte do své činnosti? Bude strategie obsahovat opatření v oblasti sexuálního a reprodukčního 
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zdraví v souladu s přijatými závazky a bude počítat s vypracováním pokynů pro komplexní sexuální a vztahovou 

výchovu odpovídající věku dítěte?  

Plán pro práva žen nastíní naši vizi práv žen a podnítí diskusi s Evropským parlamentem a s členskými státy. Již 

nyní je zřejmé, že oblasti, jako je násilí páchané na ženách a posílení ekonomického a politického postavení žen, 

musí zůstat na předních místech našeho programu. Budu-li ve své funkci potvrzena, budu úzce spolupracovat s 

výkonnou místopředsedkyní odpovědnou za portfolio Lidé, dovednosti a připravenost a se všemi komisařkami a 

komisaři, abychom zajistili, že plán odráží výzvy v oblasti rovnosti žen a mužů ve všech oblastech politiky, ať už 

v oblasti práce, zdraví, vzdělávání, spravedlnosti, politické účasti nebo on-line prostoru. Kombinace mých dvou 

portfolií mi rovněž pomůže zajistit, aby se v dobách krize na nikoho nezapomnělo. Různé krize, ať už související 

se zdravím, konflikty nebo klimatem, mají jasný rozměr rovnosti a účinná reakce na krize musí zohledňovat 

potřeby různých skupin lidí ve společnosti. 

Budu-li ve své funkci potvrzena, navrhnu sboru komisařek a komisařů plán s ambiciózním programem. Bude pro 

nás vodítkem při vypracovávání naší strategie pro rovnost žen a mužů na období po roce 2025, která představí 

konkrétní opatření k dosažení těchto cílů. Budoucí strategie bude vycházet z několika probíhajících studií, jakož i 

z rozsáhlého procesu veřejných konzultací. Prioritou do budoucna je provádění právních předpisů EU, které byly 

přijaty v posledních letech, a zajištění toho, aby se nová práva a posílená ochrana staly skutečností v praxi. Další 

prioritou by mohlo být vypracovat iniciativu na zlepšení zastoupení žen v politice, která by rovněž souvisela s 

prací komisaře pro demokracii, spravedlnost a právní stát a která by se týkala bezpečnosti politických kandidátů a 

zvolených zástupců. Další iniciativy by mohly sloužit k posílení finanční nezávislosti žen a snížení nerovnosti 

mezi důchody žen a mužů a k boji proti škodlivým genderovým stereotypům, zejména v médiích a reklamě. 

Hodlám se rovněž podrobně zabývat algoritmickou diskriminací, přičemž zohledním první zkušenosti s 

prováděním nového aktu o umělé inteligenci. Strategie by se rovněž mohla zabývat některými otázkami 

souvisejícími se zdravím, včetně sexuálního a reprodukčního zdraví a práv v rozsahu, který spadá do pravomoci 

EU. Společně s komisařem pro mezinárodní partnerství budu usilovat o zajištění plné soudržnosti plánu i příští 

strategie pro rovnost žen a mužů s vnější činností EU v těchto aspektech. Nová strategie pro rovnost žen a mužů 

bude rovněž uplatňovat meziodvětvový přístup, který zohlední obzvláště zranitelné postavení například žen se 

zdravotním postižením, migrantek nebo LBTIQ žen, čímž bude zajištěna soudržnost s ostatními strategiemi Unie 

rovnosti. Z osobních zkušeností vím, jak zásadní je pro účinná politická opatření v oblasti rovnosti uplatňovat 

meziodvětvový přístup.  

Pokud budu ve své funkci potvrzena, budu úzce spolupracovat s komisařem pro zdraví a dobré životní podmínky 

zvířat na řešení diskriminace ve zdravotnictví. Program EU4Health má klíčový význam v boji proti nerovnosti v 

oblasti prevence nemocí, připravenosti na krize a poskytování zdravotní péče. Evropský Registr nerovností v 

oblasti onkologických onemocnění v rámci Evropského plánu boje proti rakovině zdokumentoval nerovnosti 

související s věkem, pohlavím, úrovní vzdělání a příjmů a rozdíly v prevenci rakoviny a její léčby mezi městskými 

a venkovskými oblastmi.  

Vzhledem k provázanosti našich příslušných politik budu úzce spolupracovat s komisařem pro demokracii, 

spravedlnost a právní stát, aby bylo zajištěno, že hledisko rovnosti bude řádně začleněno do všech politik 

spadajících do jeho odpovědnosti. 

Mám rovněž v úmyslu úzce spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní odpovědnou za portfolio Lidé, 

dovednosti a připravenost a komisařem pro mezigenerační spravedlnost, mládež, kulturu a sport na řešení otázek, 

jako je diskriminace, šikana a stereotypy ve vzdělávání. Respektuji pravomoci členských států rozhodovat o 

obsahu vzdělávání, avšak podle mého názoru je podpora komplexní sexuální výchovy v souladu s pokyny 

UNESCO a mezinárodními normami klíčovým faktorem úspěchu při předcházení genderově podmíněnému násilí 

a zlepšování zdraví a dobrých životních podmínek mladých lidí. 

V této věci, vážené paní poslankyně a vážení páni poslanci, odkazuji rovněž na svou odpověď na otázku číslo 10. 

 

13. Rozdíly v odměňování žen a mužů přetrvávají dodnes a spolu s dalšími strukturálními problémy omezujícími 

zaměstnanost žen přispívají k rozdílům ve výši důchodů, které jsou stejnou měrou znepokojivé. Můžete uvést 

konkrétní opatření, která hodláte přijmout k řešení těchto rozdílů v odměňování a ke snížení mzdové diskriminace, 

zejména v odvětvích, v nichž dominují ženy, např. v pečovatelských službách? Jaké jsou Vaše plány, pokud jde o 

řešení problémů týkajících se rovnováhy mezi pracovním a soukromým životem a dostatečné podpory a právní 

úpravy pečovatelských povinností, které plní ženy, zejména matky, a které přispívají k nižší účasti žen na trhu 
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práce a v odvětvích s vyššími příjmy? Co budete dělat pro to, abyste ve své práci věnovala zvláštní pozornost 

ženám v nejistých nebo zranitelných situacích (např. ženám bez domova) a otázce přístupu žen žijících v odlehlých 

oblastech k základním službám a infrastruktuře?  

Nerovnost žen a mužů není jen nespravedlivá, ale je to také obrovská hospodářská překážka s dlouhodobým 

nepříznivým dopadem na naši konkurenceschopnost. Ačkoli se rozdíly v odměňování žen a mužů v EU mírně 

snížily, a to z 13,7 % v roce 2019 na 12,7 % v roce 2022, ve většině členských států jsou stále ještě příliš velké. V 

důsledku obtíží, s nimiž se ženy během svého pracovního života potýkají, činil v roce 2023 rozdíl ve výši důchodů 

žen a mužů na úrovni EU 25,4 %. 

Opatření v oblasti transparentnosti odměňování stanovená v nedávno přijaté směrnici a důslednější prosazování 

práva na stejnou odměnu za stejnou nebo rovnocennou práci budou pro ženy v Evropě představovat skutečnou 

změnu. Tato opatření umožní pracovníkům uplatňovat svá práva tím, že jim umožní přístup k informacím, které 

potřebují. Nová pravidla rovněž podnítí podniky k tomu, aby řešily strukturální diskriminaci nebo předpojatost v 

odměňování, pokud se jich týkají.  

Členské státy musí směrnici provést do vnitrostátního práva do června 2026. Budu-li ve své funkci potvrzena, 

chtěla bych, aby Komise usilovala o podporu řádného provedení směrnice v členských státech a poté jejího plného 

uplatňování v praxi a zároveň zabránila nadměrné administrativní zátěži pro zaměstnavatele. Toho můžeme 

dosáhnout pořádáním seminářů o provádění a vzájemného učení a výměn, jež usnadní sdílení osvědčených 

postupů, a organizací setkání s členskými státy, které mají ohledně výkladu práva nejasnosti. Budu pracovat na 

pokynech, například ohledně toho, jak v právních předpisech stanovit práci stejné hodnoty a diskriminaci z důvodu 

příslušnosti ke dvěma či více skupinám. Finanční prostředky EU podporují vnitrostátní orgány při vývoji 

digitálních nástrojů, které usnadní uplatňování nových pravidel.  

Kromě řešení rozdílů v odměňování bych nadále usilovala o odstranění rozdílů v zaměstnanosti žen a mužů. 

Jedním z klíčových opatření v tomto směru je provedení směrnice o rovnováze mezi pracovním a soukromým 

životem. Cílem této směrnice je usnadnit lepší sdílení pečovatelských povinností s cílem vytvořit podmínky pro 

vstup žen na trh práce nebo pro setrvání na něm, zejména pokud jsou v rodině děti nebo starší osoby, o které je 

třeba pečovat. Směrnice koncipuje pracovní volno z rodinných důvodů a pružné uspořádání práce tak, aby byly 

přitažlivější, a tudíž by jich více využívali muži.  

Nová pravidla musela být provedena do srpna 2022. Nyní mám v úmyslu pečlivě sledovat, zda jsou vnitrostátní 

právní předpisy v souladu s požadavky směrnice, zejména s jejími ustanoveními o rodičovské dovolené a/nebo o 

náhradách při rodičovské dovolené. Jako první krok hodlám zahájit dialog s dotčenými členskými státy, abychom 

vyřešili některé nedostatky a abych propagovala dostupnou finanční podporu.  

V neposlední řadě bude obnovená strategie pro rovnost žen a mužů příležitostí k předložení nových opatření k 

posílení práv žen a rovnosti žen a mužů v celé EU i v orgánech a institucích EU, aby se vyřešily „genderové rozdíly 

v oblasti péče“.  

Pokud jde o ženy žijící v nejistých nebo zranitelných podmínkách, jsem přesvědčena, že opatření Komise musí 

zohledňovat jejich specifické potřeby. Například žen se často ve větší míře týká tzv. „skryté bezdomovectví“, což 

znamená, že nemají trvalý domov. Budu spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní odpovědnou za portfolio 

Lidé, dovednosti a připravenost a s komisařem pro energetiku a bydlení s cílem zajistit, aby se vůbec první strategie 

EU proti chudobě týkala rovněž výzev v oblasti rovnosti, zejména rovnosti žen a mužů. Pro řešení situace 

nejzranitelnějších osob, včetně lidí bez domova, je nezbytné řešit základní příčiny chudoby a zaměřit se na 

nedostatečné příjmy, nedostatky v přístupu na trh práce a nedostatky v přístupu k sociálním a základním službám.  

Budu-li ve funkci potvrzena, hodlám rovněž zvýšit úsilí o podporu rovnosti žen ve venkovských a vzdálených 

regionech. Navzdory svému obrovskému přínosu se často potýkají s nerovným přístupem ke zdrojům, vzdělávání 

a rozhodovacím pravomocem. Budu spolupracovat s komisařem pro zemědělství a potraviny, abychom zajistili, 

že budeme stavět na úspěších našich politik a dostupných finančních prostředcích na podporu žen ve venkovských 

a odlehlých oblastech, včetně SZP na období 2023–2027, která obsahuje konkrétní odkaz na potřebu zlepšit situaci 

žen žijících ve venkovských oblastech a vzdálených regionech. Klíčové sociální služby jsou hlavními faktory 

umožňujícími sociální začlenění žen žijících ve venkovských oblastech a vzdálených regionech. Zajistím, aby se 

v těchto oblastech finanční prostředky EU nadále investovaly do poskytování těchto služeb ve prospěch žen. 
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14. Genderově podmíněné násilí je obrovským problémem, který postihuje všechny ženy v EU, ať už doma, v práci 

či na veřejnosti. Jak hodláte dosáhnout toho, aby byla ve všech částech EU plně provedena směrnice o potírání 

násilí na ženách a domácího násilí a stejně tak i Istanbulská úmluva? Směrnice obsahuje zmínky o sexuálním násilí 

a kyberšikaně, to ale nestačí. Jaká opatření bude obsahovat připravovaný akční plán o kyberšikaně, pokud jde o 

to, aby v digitálním prostředí nedocházelo k obtěžování, nenávistným projevům a zneužívání? A bude akční plán 

řešit problém obrazových materiálů, včetně těch vytvořených pomocí umělé inteligence, které mají za cíl 

znevažovat ženy a poškozovat jejich pověst prostřednictvím sdílení a šíření obsahu, jako jsou deepfakes nebo 

nekonsenzuální pornografie (tzv. image-based sexual abuse)? Může být tohoto cíle dosaženo preventivními 

opatřeními ze strany technologických společností, a pokud ano, jak? Budete za svou prioritu považovat vydávání 

pokynů pro členské státy ohledně vytváření osvětových kampaní o významu souhlasu v sexuálních vztazích ve všech 

členských státech a ohledně sexuální výchovy? Plánujete předložit legislativní návrhy nebo iniciativy ve věci 

kriminalizace znásilnění za použití definice založené na absenci souhlasu? Budete pracovat na nových návrzích, 

které by se specificky věnovaly problému genderově podmíněného násilí, včetně návrhu rozhodnutí Rady o 

rozšíření současného seznamu unijních trestných činů EU a označení genderově podmíněného násilí za novou 

oblast trestné činnosti podle čl. 83 odst. 1, jak požadoval Parlament? 

Zbavit se násilí a stereotypů je jedním z klíčových pilířů strategie pro rovnost žen a mužů na období 2020–2025. 

Jsem hrdá na to, že EU letos v květnu přijala průlomovou směrnici o potírání násilí vůči ženám a domácího násilí. 

Nyní musíme zajistit, aby se nový právní předpis k datu provedení v červnu 2027 skutečně ujal. Budu členské 

státy při včasném a správném provedení směrnice podporovat. Směrnice zároveň přispívá k plnění závazků 

Evropské unie podle Istanbulské úmluvy v oblasti justiční spolupráce v trestních věcech v členských státech, 

včetně těch, které úmluvu neratifikovaly.  

Kromě toho musí být Istanbulská úmluva rovněž provedena, pokud jde o veřejnou správu EU. Každý orgán, 

agentura, delegace a subjekt bude muset mít zaveden soubor opatření, včetně pevných politik a rámců proti 

obtěžování. Ve spolupráci s komisařem pro rozpočet, boj proti podvodům a veřejnou správu budu posilovat 

koordinaci se všemi orgány EU, včetně Evropského parlamentu, s cílem zajistit, aby naše orgány veřejné správy 

plnily požadavky a vyměňovaly si osvědčené postupy.  

Již v roce 2015 z průzkumu Agentury pro základní práva vyplynulo, že každá desátá žena v EU uvedla, že se 

setkala s kybernetickým obtěžováním v podobě nechtěných sexuálně explicitních e-mailů nebo textových zpráv 

nebo nevhodných návrhů na sociálních médiích. Od té doby toto nebezpečí ještě vzrostlo. Obtěžování na internetu 

má dopad zejména na ženy působící ve veřejném životě, což může mít za následek umlčení žen, bránění jejich 

účasti ve společnosti a oslabování zásady demokracie. 

Ponižující vykreslování vytvářené on-line a umělou inteligencí jsou nejnovějším projevem strukturálnějšího 

problému násilí páchaného na ženách. Nástroje již k dispozici máme, ale musíme jich plně využít. Směrnice o 

násilí páchaném na ženách kriminalizuje sdílení intimního nebo zmanipulovaného materiálu bez souhlasu, 

zajišťuje, aby se obětem dostalo nezbytné podpory, a usnadňuje jim přístup ke spravedlnosti. Akt o digitálních 

službách rovněž obsahuje přísná pravidla pro boj proti genderově podmíněnému násilí na internetu, zejména 

zahrnutím jasných mechanismů označování a jmenováním důvěryhodných oznamovatelů s odbornými znalostmi 

v těchto otázkách. Akt o digitálních službách vyžaduje, aby poskytovatelé velmi velkých online platforem a velmi 

velkých internetových vyhledávačů provedli posouzení rizik, a pokud identifikují rizika související s genderově 

podmíněným násilím, aby tato rizika účinně zmírnili. Komise již podnikla vyšetřovací kroky vůči několika 

určeným subjektům, pokud jde o rizika vyplývající z generativní umělé inteligence, a velmi úzce spolupracuje s 

odborníky v Evropském středisku pro algoritmickou transparentnost s cílem řešit otázku obsahu vytvořeného 

umělou inteligencí, jako jsou deepfakes nebo nekonsenzuální pornografie (image-based sexual abuse). 

Akt o umělé inteligenci zavádí pravidla pro generativní umělou inteligenci, konkrétně pro označování „deep fakes“ 

a začlenění technických řešení, která umožňují detekci výstupů vytvořených umělou inteligencí. To 

poskytovatelům on-line služeb účinně umožní tento obsah identifikovat a přijmout nezbytná opatření, například 

odstraněním jakéhokoli obsahu, který nepravdivě zobrazuje ženy, jako by byly nahé. Kromě toho akt o umělé 

inteligenci zakazuje umělou inteligenci, která používá tento klamavý obsah k manipulaci osob a způsobuje jim 

újmu. Porušení těchto pravidel může vést k uložení značných pokut. Komise pracuje na praktických pokynech k 

zajištění rychlého a soudržného uplatňování ustanovení aktu o umělé inteligenci týkajících se těchto zákazů, které 

by byly použitelné od února 2025.  

Budu-li ve své funkci potvrzena, pomůžu vytvořit dobrovolný rámec, který sdruží online platformy a další 

zúčastněné strany v zájmu lepší ochrany žen na internetu, jak již bylo oznámeno ve strategii pro rovnost žen a 

mužů na období 2020–2025. Mám v úmyslu zahájit spolupráci s platformami sociálních médií v oblasti 
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kybernetického násilí páchaného na ženách a dívkách. Tato opatření společně zajistí, aby bylo genderově 

podmíněné kybernetické násilí účinně řešeno v celé EU, aby oběti měly jistotu, že je zákon účinně chrání a že 

nezákonné kybernetické násilí nezůstane nepotrestáno. 

Budu-li ve své funkci potvrzena, budu plně podporovat výkonnou místopředsedkyni pro technologickou 

suverenitu, bezpečnost a demokracii v úsilí vyslat jasný signál o plném provádění těchto právních předpisů a 

zajistit, aby pokyny podle aktu o umělé inteligenci zohledňovaly potenciální škody způsobené obrazovými 

materiály vytvořenými umělou inteligencí, které se používají ke znevažování žen a poškození jejich pověsti, a 

účinně bojovat proti kybernetické šikaně, nezákonným nenávistným verbálním projevům a genderově 

podmíněnému násilí. 

V posledních letech jsme rovněž zaznamenali eskalaci kybernetické šikany. Budu-li ve funkci potvrzena, budu 

podporovat práci komisaře pro mezigenerační spravedlnost, mládež, kulturu a sport a budu se snažit tuto oblast 

činnosti propojit s oblastí rovnosti.  

Pokud jde o novou definici genderově podmíněného násilí jako unijního trestného činu, odkazuji, vážené paní 

poslankyně a vážení páni poslanci, na svou odpověď na otázku číslo 10.  

 

Otázky Výboru pro zaměstnanost a sociální věci 

15. Jak budete jako kandidátka na komisařku pro rovnost začleňovat otázky rovnosti do všech příslušných oblastí 

politiky? Jak budete usilovat o inkluzivitu a soudržnost, například mezi strategiemi v oblasti rovnosti, které spadají 

do Vaší působnosti, a novou strategií proti chudobě, akčním plánem evropského pilíře sociálních práv a novým 

evropským plánem na podporu dostupného bydlení? Pokud jde o novou strategii pro rovnost žen a mužů, jaké 

kroky plánujete k odstranění rozdílů v odměňování a důchodech? Jakými legislativními opatřeními plánujete 

posílit postavení žen na pracovišti a zejména odstraňovat nevýhody, jimž ženy čelí v důsledku fenoménu, který 

institut EIGE označuje jako „trest za mateřství“? Jak bude tato strategie řešit problematiku rovnováhy mezi 

pracovním a soukromým životem rodičů a pečujících osob, zejména pokud jde o služby péče o malé děti, které 

ženám umožňují vrátit se na trh práce?  

Můžete přislíbit, že přistoupíte k aktualizaci současné strategie pro práva osob se zdravotním postižením a k jejímu 

doplnění o nové stěžejní iniciativy na období 2025–2030? Na jaké prioritní oblasti byste se v příštích letech 

zaměřila? Jak zajistíte řádné provádění legislativy, např. právních předpisů, jimiž se zavádí evropský průkaz osob 

se zdravotním postižením a evropská parkovací karta a jejichž smyslem je zaručit práva osob se zdravotním 

postižením? Vezmeme-li v úvahu závazky EU a členských států podle Úmluvy o právech osob se zdravotním 

postižením, jakými dalšími unijními opatřeními hodláte zlepšit sociální a hospodářskou situaci zdravotně 

postižených, zejména pokud jde o překážky výkonu svobody pohybu a možnosti pobývat a pracovat v různých 

členských státech?  

Budu-li ve funkci komisařky pro rovnost potvrzena, zajistím, aby byly rovnost a boj proti diskriminaci 

zohledňovány ve všech politikách prostřednictvím činnosti pracovní skupiny pro rovnost a úzkých kontaktů se 

svými kolegyněmi a kolegy. Budu usilovat o lepší údaje o rovnosti, jež posílí faktickou základnu pro řešení potřeb 

v oblasti rovnosti a obav různých skupin. Budu celkově prosazovat transparentnost při zohledňování pokroku na 

cestě k Unii rovnosti. Posílím dialog s aktéry na vnitrostátní, regionální a místní úrovni a budu spolupracovat s 

dotčenými lidmi. Ve všech příslušných strategiích budu pracovat na identifikaci, začlenění a navrhování opatření 

pro osoby čelící diskriminaci, například marginalizované komunity, jako jsou Romové, osoby se zdravotním 

postižením, starší osoby a matky samoživitelky. Unii rovnosti můžeme posunout vpřed jen my všichni společně. 

Budu úzce spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní odpovědnou za portfolio Lidé, dovednosti a připravenost, 

která představí nový akční plán pro provádění evropského pilíře sociálních práv a strategii EU proti chudobě, a s 

komisařem pro energetiku a bydlení, který předloží vůbec první evropský plán cenově dostupného bydlení.  

Ačkoli opatření v rámci příští strategie pro rovnost žen a mužů budou záviset na výsledcích probíhajících studií a 

rozsáhlém procesu veřejných konzultací, je již nyní zřejmé, že k řešení genderových rozdílů na trhu práce budeme 

potřebovat další opatření. V odpovědi na otázku číslo 13 jsem podrobně popsala svůj postoj k rozdílům v 

odměňování a důchodech žen a mužů.  

„Trest za mateřství ve výdělcích“ je prostě nefér. Je založen na předpojatosti a diskriminaci, kterým matky obvykle 

u svých zaměstnavatelů čelí. Abych tuto situaci změnila, budu dále bojovat proti škodlivým genderovým 
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stereotypům a spolupracovat s orgány pro rovné zacházení a inspektoráty práce na řešení diskriminace matek na 

pracovišti, ale také otců, kteří chtějí čerpat pracovní volno z rodinných důvodů. Máme pevný právní rámec a já se 

budu podrobněji zabývat jeho účinným prováděním ve všech členských státech. V zájmu řešení nerovného 

rozdělení neplacené práce a otázky péče zajistím, aby členské státy plně a účinně provedly směrnici o rovnováze 

mezi pracovním a soukromým životem a navázaly na doporučení o předškolním vzdělávání a péči. Budu 

spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní odpovědnou za portfolio Lidé, dovednosti a připravenost s cílem 

povzbudit členské státy ke zlepšení dostupnosti a kvality pečovatelských služeb (rovněž v oblasti dlouhodobé 

péče), a to i prostřednictvím financování z prostředků EU. 

Jak je uvedeno v odpovědi na otázku číslo 13, hodlám navázat na iniciativy předložené současným sborem 

komisařů a dále je rozvíjet s cílem odstranit zbývající rozdíly a přispět k bezbariérové Evropě pro osoby se 

zdravotním postižením. Patří sem práce na provádění Úmluvy Organizace spojených národů o právech osob se 

zdravotním postižením. Klíčovými prioritami budou i nadále zaměstnanost, nezávislý život, přístupnost a 

začleňování problematiky zdravotního postižení do všech oblastí politiky.  

Hodlám přijmout rozhodná opatření na podporu řádného provádění nových směrnic o evropském průkazu osob se 

zdravotním postižením a o evropské parkovací kartě. V příštích dvou a půl letech budu spolupracovat s členskými 

státy s cílem podpořit jejich úsilí v průběhu celého procesu provádění. Zajistím rovněž přípravu aktů v přenesené 

pravomoci a prováděcích aktů s cílem doplnit právní rámec a umožnit zavedení karet na vnitrostátní úrovni, a 

zejména aktu v přenesené pravomoci, který stanoví digitální prvky fyzických karet, který má být přijat do jednoho 

roku od vstupu směrnice v platnost. 

Otázka podvýboru pro veřejné zdraví 

16. Jedním z Vašich úkolů je vypracovat novou strategii na podporu lékařských protiopatření v případě ohrožení 

veřejného zdraví. V této souvislosti hraje klíčovou úlohu jednak nízká strategická autonomie EU a jednak přílišná 

závislost na dovozu farmakologicky účinných látek. Je proto nezbytné vytvořit spolehlivý mechanismus na podporu 

výroby jak těchto účinných látek, tak finálních léčivých přípravků, které budou pro pacienty v Evropě dostupné v 

potřebném množství a za přiměřenou cenu. To by mělo zásadní význam nejen v případě nové pandemie, ale bylo 

by důležité i pro prevenci a léčbu nemocí v Evropě z obecnějšího hlediska – a to jak běžných, tak i vzácných 

onemocnění. Můžete v této souvislosti nastínit svou strategii pro vyšší připravenost na zdravotní výzvy, mimo jiné 

s ohledem na globální solidaritu? Ve své odpovědi se prosím zaměřte zejména na infrastrukturu pro spolupráci v 

rámci Unie i mimo ni, způsoby vytvoření spolehlivého mechanismu pro výrobu, vývoj a dostupnost kritických 

léčivých přípravků a jejich složek, způsoby snížení závislosti EU na zahraničních dodavatelích a finanční zajištění 

politiky veřejného zdraví prostřednictvím programu EU v oblasti zdraví. 

 

Pokud budu ve funkci komisařky potvrzena, budu společně s komisařem pro mezinárodní partnerství a komisařem 

pro zdraví a dobré životní podmínky zvířat klást velký důraz na mezinárodní spolupráci, neboť globální zdravotní 

krize vyžadují globální spolupráci a solidaritu.  

Komise již s tímto postojem pracuje a úzce spolupracuje s mezinárodními partnery a třetími zeměmi. Tato 

partnerství byla letos v létě podrobena zkoušce, když se v Africe vyskytlo ohnisko závažnější varianty opičích 

neštovic, která se rozšířila do několika zemí a způsobila úmrtí mezi nejzranitelnějšími skupinami. V návaznosti na 

spolupráci dosaženou v uplynulých letech jsme byli první, kdo v Demokratické republice Kongo dodal očkovací 

látky na místě, a to do dvou týdnů poté, co Světová zdravotnická organizace vyhlásila stav ohrožení veřejného 

zdraví mezinárodního významu, a umožnili jsme tak zahájení očkovacích kampaní okamžitě poté. To by nebylo 

možné bez vztahů důvěry, které byly navázány od koronavirové pandemie, a bez posíleného rámce pro 

přeshraniční zdravotní hrozby, včetně zřízení úřadu HERA. Komise zde rovněž zohlednila a podpořila sdílení 

očkovacích látek darovaných členskými státy. Díky přístupu „tým Evropa“ jsme dnes v reakci na vypuknutí 

epidemie předním partnerem.  

Pokud budu ve své funkci potvrzena, budu podporovat komisaře pro zdraví a dobré životní podmínky zvířat v jeho 

práci na plánované protipandemické dohodě, která by měla zlepšit prevenci, připravenost a reakci na budoucí 

pandemie na celosvětové úrovni, jakož i spolupráci s komisařem pro mezinárodní partnerství s cílem posílit 

strategii Global Gateway. Investice by se měly zaměřit nejen na Evropskou unii, ale měly by také pomoci našim 

globálním partnerům rozvíjet jejich vlastní odolné výrobní kapacity. Stávající iniciativy, jako je stěžejní iniciativa 

„týmu Evropa“ týkající se výroby očkovacích látek, léčivých přípravků a zdravotnických technologií v Africe a 

přístupu k nim, budou pokračovat a budou sloužit jako užitečný model pro posílení kapacit v zemích s nízkými a 

středními příjmy.  
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Na podporu zadávání veřejných zakázek a darů je zároveň nezbytné, aby byla k dispozici lékařská protiopatření. 

Jak ukázala koronavirová pandemie, nedostatek rezervních výrobních a dodavatelských kapacit, složité globální 

hodnotové řetězce pro výrobu a distribuci léčiv a nedostatečná diverzifikace zdrojů závislostí ze třetích zemí 

mohou rychle vést k nedostatku základních lékařských protiopatření. Domnívám se proto, že by Evropská unie 

měla i nadále investovat do větší autonomie, pokud jde o výrobu kritických lékařských protiopatření. Budu-li ve 

funkci potvrzena, budu podporovat práci komisaře pro zdraví a dobré životní podmínky zvířat na aktu o kriticky 

důležitých léčivých přípravcích, jehož cílem je posílit odolnost našich dodavatelských řetězců a snížit závislost na 

zemích mimo EU, pokud jde o kriticky důležité léčivé přípravky a jejich složky.  

Nová strategie lékařských protiopatření, kterou mě nově zvolená předsedkyně pověřila, má zahrnovat terapeutika, 

očkovací látky, diagnostiku, zdravotnické prostředky a ochranné prostředky. Navrhla by komplexní přístup od 

posouzení hrozeb až po podporu výzkumu a vývoje nových prototypů a výrobků, navýšení výroby v dobách krize 

a mechanismus vytváření zásob těchto kritických produktů. V rámci přípravy na chemické, biologické, 

radiologické a jaderné hrozby (CBRN) a na základě širší strategie vytváření zásob by se využily nástroje, jako je 

společné zadávání veřejných zakázek a vytváření zásob. 

Taková strategie může mít dopady v praxi pouze tehdy, pokud se bude řídit koordinovaným přístupem, posíleným 

souborem nástrojů EU s příslušnými politickými nástroji. Při jejím provádění budu spoléhat na podporu 

Evropského parlamentu a Rady. 

 


